Caseta I 

De bunici, o să începem cu cei din partea tatălui, ca să mergem aşa pe linie de familie; bunicii din partea tatălui, aşa, mi-aţi spus că...o secundă, se numeau Springer Moise şi Springer Adela.

Da.

Dânsul cu ce se ocupa?

Bunicul patern a fost dentist, a lucrat aici în Braşov din 1920 până în 1957, 46, până la vârsta de 75 de ani.

A lucrat foarte mult.

Da, până la vârsta de 75 de ani.

Bunica mi-aţi spus că nu aţi cunoscut-o, că a murit chiar înainte să vă naşteţi.

Da, în 36, cu un an înainte de a mă naşte eu.

Spuneţi-mi un pic, acest bunic, bănuiesc că totuşi îl vizitaţi, deci eraţi în relaţii cu dânsul...

Sigur, păi am locuit în aceeaşi casă cu dânsul din 1945 până la sfârşitul vieţii lui,

Aha, deci aţi locuit practic în casa dânsului.

Am locuit in această casă care era a lui şi aici a fost familia lui.

Asta vroiam să vă întreb, unde aţi locuit, deci era chiar aici, unde staţi astăzi?

In această casă, da. 

Asta era o întrebare despre casa bunicului, nu despre casa dvs., dar vi-o pun oricum: câte camere aveţi aicea, ne întreabă cum arăta casa bunicilor.

Păi casa arăta puţin altfel decât astăzi, toată casa, deci etajul acesta întâi şi parterul şi curtea toată a fost a bunicului şi a familiei sale, că era familie mare. Şi aici a locuit familia, a avut cabinetul dentar...

Aici era?

Aici era, aicea, şi vreo doi-trei-patru tehnicieni care lucrau în laboratorul dentar. După ce a murit bunica, bunicul a rămas singur, nu s-a recăsătorit, şi în timpul războiului, al celui de-al doilea război mondial, partea de jos, deci parterul casei, a fost rechiziţionat de către stat şi a fost repartizat unor chiriaşi.

Şi a rămas dânsul...

El a rămas la etaj, şi după ...când s-a încheiat războiul, exact în 10 mai 1945, părinţii mei, sora mea şi cu mine, am venit din Bucureşti la Braşov, că mama a fost foarte bolnavă, că atunci a aflat că bunica, deci mama ei, s-a prăpădit la Auschwitz. Şi atunci a făcut o nevroză, şi medicul i-a recomandat tatălui meu să o ducă mama altundeva, în altă parte, să o scoată din Bucureşti, ca să-şi revină, şi atunci am venit aici, la casa părintească. Şi atunci bunicul având 75  de ani, i-a propus tatălui meu să renunţe la cabinetul din Bucureşti şi să ne mutăm aici, şi atunci aşa s-a şi întâmplat. Ne-am mutat aici în Braşov, şi părinţii mei l-au îngrijit pe bunicul până la sfârşitul vieţii.

Şi tatăl dvs. a lucrat tot aici in...

In acest cabinet al bunicului.

Şi cum făceau, lucrau în paralel?

Nu, bunicul nu mai lucra, avea 75 de ani, era în vârstă, nu mai putea lucra, şi atunci a preluat tatăl meu cabinetul şi a lucrat el.

Situaţia materială a acestui bunic era bănuiesc destul de bună dacă lucra ca dentist pe vremea aceea?

Sigur, sigur, a fost destul de bună, păi, dacă a putut cumpăra o casă aşa de mare, a întreţinut o familie...

Deci o cumpărase, nu o moştenise?

Nu, a cumpărat-o, a cumpărat-o, şi a putut să întreţină deci dânsul, cu soţia şi şase copii, şi personalul care lucra.

Vroiam să vă întreb, bunicul şi bunica, cât era în viaţă, aveau servitoare? Pe vremea aceea familiile mai înstărite aveau.

Aveau, pentru că era o casă mare, era şi cabinetul, o familie mare, numeroasă, şi însăşi ca spaţiu era mare, şi atunci aveau.

Ştiţi cumva câte? Nu ştiţi. Mai mult de una?

Poate două, şi doi-trei-patru tehnicieni.

Care se ocupau de ..

Laboratorul dentar, şi câteodată unul din ei chiar locuia aici, în imobilul acesta.

Bunicul dvs., fiind neolog, bănuiesc că nu se îmbrăca tradiţional?

Nu.

Cu payes, cu barbă?

Nu.

Nu era cazul. Şi nici bunica?

Nu. Erau totuşi oameni moderni pentru vremea aceea.

Deci nu erau tradiţionalişti. Ştiţi dacă tatăl dvs., când era mic, sau fraţii dânsului, au avut bonă, sau fraulein, cum era pe vremea aceea, nu ştiu dacă...?

N-aş crede. N-am auzit niciodată.

Deci bunica a avut grijă de ei.

Sigur, nu, n-am auzit de aşa ceva.

Nu m-am uitat cu atenţie la casă, aici n-aveţi grădină, sau a fost?

Este o curte, o curte de vreo 280 m pătrati, care înainte a fost grădină, erau pomi fructiferi, flori foarte multe, amenajat gen de grădină.

Asta vroiam să vă întreb, dacă cultiva...mă rog, bunicul dvs. era ocupat, nu avea timp, dar bunica, cultiva ceva în grădină, sau...

Numai flori, şi erau pomi fructiferi.

Ce aveaţi?

Un prun, un ringlot; ringlot sunt nişte rune rotunde, seamănă să spunem cu piersicile, dar tot sunt prune. Zemoase şi dulci.

Le ştiu.  Şi bunica ce flori avea, mai ştiţi?

Trandafiri, liliac, iasomie.

Iasomie, ce frumos miroase! Despre cât de religioşi erau v-am întrebat, şi mi-aţi spus că bunicul mergea...

Păstrau, bunicul vineri seara mergea la templu, sâmbăta nu lucra, se gătea totuşi de sărbători tradiţional, şi toate-toate marile sărbători se sărbătoreau conform tradiţiei.

De Yom Kippur de exemplu postea?

Sigur, sigur, toată lumea.

Nu mai mi-aduc aminte, dacă v-am întrebat, acum nu pot să reţin toată informaţia din arbore la perfecţie, la dânsul în casă se gătea kosher, la bunici, sau nu mai ţineţi minte?

Nu ştiu, nu ştiu.

Deci nu ştiţi.

În orice caz, porc nu se mânca. Nu.

Pe vremea asta, în centrul Braşovului, bănuiesc că era deja electricitate şi apă curentă..

Era, sigur. Era şi gaz metan, era deja gaz metan, era sigur încălzire cu gaz metan, apa, deci era utilităţile aşa-zise moderne.

Da, pe vremea aceea...

Baie.

Se stătea Sheva?

Sigur.

La bunici şi la...

Sigur.

Ştiţi cumva dacă bunicul dvs. avea păreri politice, dacă făcea parte dintr-un partid?

N-am auzit niciodată de aşa ceva, nu cred.

Bunicul avea sentimente sioniste, exista în casă o cutiuţă Keren Kayemet, parcă se numea?

Da, sigur că avea, pentru că era un bun evreu.

Toţi evreii au avut, că erau sionişti sau nu erau sionişti, contribuţia pentru [neinteligibil]

Şi a avut o bibliotecă foarte mare, dar mai mult pe teme de istorie şi filozofie.

Deci cărţi religioase mai puţin?

Ba da, a avut şi multe, multe cărţi religioase, că le-am găsit eu o dată, dar...pe teme politice n-am văzut nimic.

A, deci însemnă că nu-l interesa.

Probabil. Dar la vremea aceea cred că nici nu se făcea, adică el nu făcea parte din politică, îi ajungea activitatea profesională şi grija familiei.

Era suficient.

Sigur.

Vecini ştiţi dacă avea, dacă i-aţi cunoscut în casă, mi-aţi spus că a avut toată casa, eventual după aceea; se înţelegea bine cu vecinii?

Da.

Sau cunoaşteţi, ştiţi dacă a avut prieteni?

N-am cunoscut, că eu aveam 8 ani când ne-am mutat aici în casă, eram ocupată cu şcoala, deci vecini, cei care locuiau aici, dar nu-i cunoşteam; el îşi ducea viaţa liniştită, n-a avut conflicte cu nimeni, avea o viaţă paşnică, şi interesul lui era familia şi profesia.

Deci nu ştiţi dacă prietenii lui erau majoritatea evrei sau erau şi...

Cred că marea majoritate erau evrei, că era cei cu care se întâlnea la templu, dar sigur că era în relaţii bune cu toată lumea.

Ştiţi dacă bunicul dvs., când l-aţi cunoscut dvs., a mers vreodată în vacanţă, sau şi-a luat, a mers undeva cu copiii?

Nu ştiu cu copii, dar măcar cu o parte din familie, cât era familia, ştiu că a fost la Paris, a fost în Israel, poate la Karlsbad, despre acestea, că aşa fotografii am şi văzut. La Paris, în Israel am văzut o fotografie la Ierusalim, şi la Karlsbad, probabil şi la Budapesta, că era aproape, şi nu era graniţă.

Ştiţi, mi-aţi spus că mergea cu o parte din familie; din familie ce înseamnă, cu copiii?

Cu copiii, sigur, cu aceia care erau mai mari.

Spuneţi-mi, asta vroiam să vă mai întreb, de personalitatea dânsului, ce fel de om era, era un om sever, era un om blând?

Era un om serios, dar glumeţ, avea umor, era paşnic, şi-i plăcea să fie înconjurat de familie, adică îi făcea plăcere...aici este o cameră mare, care era camera lui atunci când ne-am mutat noi aicea, şi atunci îi plăcea, de exemplu, să mă cheme pe mine înăuntru, să-i povestesc, tot ce-a fost în timpul zilei, la şcoală, ce note am luat, ce lecţii am avut, ascultam împreună muzică, era un singur aparat de radio în casă, al familiei, şi acolo îi plăcea, ascultam acolo muzică.

Aveaţi preferinţe la muzică, sau...?

Ne plăceau operetele, operetele clasice, Lehar, Kalman, care erau atunci la vremea aceea moderne, Strauss, acelea.

Dânsul cu dvs. era sever, vă mai pedepsea, ori nu avea motive?

Nu, nu, de pedepsit ne pedepsea mama, ea era responsabilă cu pedepsirea. 

Bunicul mai puţin.

Sigur, sigur. El e mai ducea la teatru.

Da?

Da.

Era o pedeapsă...

Nu, o pedeapsă era faptul că...ţin minte că o dată trebuia să mergem a teatru, era aici, fostul, adică actualul palat de cultură, şi în ziua aceea am luat o notă mică la limba rusă, şi am venit acasă supărată şi am spus că eu nu merit să mă duc astăzi la teatru pentru că n-am ştiut lecţia la limba rusă. Dar bunicul m-a iertat şi ne-a dus la teatru.

Deci ştiţi şi rusă?

Ei, nu vorbesc, am învăţat la şcoală un pic. Mulţi ani, şi mi-a plăcut, dar nu am reţinut că nu am folosit-o.

Da, ce nu foloseşti se uită uşor. De bunica, am înţeles că nu aţi cunoscut-o, dar aţi auzit poveşti de la tata sau de la bunicul ce fel de femeie era?

Dânsa era severă.

Era severă?

Era severă.

Cu copiii bănuiesc.

Cu copiii. Era severă.

Ţineţi minte dacă vă povestea tatăl ceva poveşti sau isprăvi din copilărie cu dânsa?

Nu, nu, că şi tata a fost un om foarte sever, era reţinut tatăl meu, ocupat, toată ziua cu munca lui, sora mea şi cu mine cu şcoala, şi nu prea am avut timp de poveşti.

De poveşti aşa, de familie.

Nu.

Când aveaţi nevoie de dentist la cine vă duceaţi, la tatăl sau la bunicul?

Nu, nici, nici, tata ne ducea la un coleg, la un prieten de-al lui.

Dar de ce vă...?

Nu se obişnuieşte, nici un medic să trateze pe cei din familie, asta...

Nici de dentişti, nici de cardiologi, nici chirurgie.

Nu, nu se obişnuieşte, când ai pe cineva în familie îl duci la un coleg.

Da?

Da.

Nu ştiam.

De obicei, probabil fiecare are nişte emoţii foarte deosebite şi nu îndrăzneşte să-şi asume răspunderea.

E şi obiectivitate. 

Da. Acum ca să terminăm cu bunicii o să trec la cei din partea mamei. Bunicul Bernard, mi-aţi spus că se ocupa cu...

Era bijutier şi ceasornicar, şi a avut în Odorhei, in centrul oraşului, un magazin, cu obiecte de lux, importate din Elveţia, care ..a cărei contabilitate o făcea bunica, dar pe urmă, foarte curând, a durat puţin, v-am spus, că a venit din Siberia, până s-a reabilitat, până s-a refăcut, a început nu peste mult timp prigoana şi al doilea război mondial şi deportarea şi atunci s-a pierdut tot. Şi toată gospodăria lor, care era foarte frumoasă, a căzut pradă jafului.

Da, cum se întâmpla atunci. Dânsul mergea de exemplu, ştiţi dacă făcea drumuri spre Elveţia, de unde mi-aţi spus că aducea marfă, sau...?
Nu, cineva, era un...o firmă care importa, şi prin comenzi, deci bunicul făcea comanda, că îi trebuie atâtea, şi o tabachere de aur, atâtea sfeşnice de argint, atâtea lanţuri de aur, atâtea inele cu briliante, atâţia cercei, lănţişoare, deci toată gama, ce se purta la vremea respectivă, şi acel comis voiajor sau firma respectivă, aducea marfa.

Şi mi-aţi spus că bunicul înainte de război a lucrat, deci mai mult comercializa, nu se ocupa atât de manoperă?

Mai mult comercializa, de manoperă numai la reparatul ceasurilor, dar avea şi un...pentru asta avea un salariat, ceasornicar, care el lucra efectiv reparatul.

Acest magazin dvs. l-aţi văzut, aţi fost acolo vreodată?

Nu l-am văzut, pentru că atunci eram copil mic şi nu l-am văzut, iar după deportare când deja s-a terminat războiul după 45 am fost la Odorhei, numai pe dinafară a văzut unde a fost acel magazin, deci eu n-am fost înăuntru, n-am cunoscut, doar ştiam...

Dar fotografii aveţi? Aveţi vreo fotografie de prin Odorhei?

N-am; ba da, am din grădina bunicilor, dar fotografii de familie.

O sa ne trebuiască.

De aceşti bunici, ştiţi ude locuiau sau în ce condiţii locuiau, locuiau la casă, aveau..?

Locuiau la casă, însă închiriată, nu era la casă proprietate, o casă  de trei camere, grădină, în centrul orăşelului, era un orăşel civilizat, cu multa evreime, cu club, unde era o activitate de zi cu zi, şi acolo îşi duceau cea mai are parte a vieţii de societate acolo şi-o duceau, se ducea.

Era un club tipic evreiesc?

Da, era clubul comunităţii evreieşti.

Ca şi acuma, nu s-a schimbat nimic.

Da, dar era multă lume...

Nu ca acuma...

Oameni civilizaţi...

Nu ca acuma...

Ei, nu pot să spun, dar era lume serioasă, de bună condiţie, civilizată, şi o societate plăcută; şi se organizau toate sărbătorile, cum ar fi fost şi Purimul, şi Hannuka, se organizau în comun, şi lumea se întrunea, dar era o viaţă plăcută, era o viaţă paşnică, plăcută, bună înţelegere şi prietenie. Erau oamenii apropiaţi între ei, nu era dezbinare şi supărare şi indignare şi certuri era o viaţă paşnică.

Ştiţi dacă aceşti bunici creşteau ceva, sau nu mai aveau timp dacă se ocupau cu prăvălia? Creşteau, nu ştiu, ceva prin grădină, cultivau animale?

Nu, era o grădină mai mult pentru a petrece timpul liber.

A, deci nu se ocupau de...

Probabil erau flori, poate ceva pomi fructiferi, dar numai pentru recreere.

Da. Apă curentă şi electricitate aveau?

Electricitate aveau, dar apă curentă nu exista în Odorhei pe vremea aceea.

Aveau fântână în curte, sau...?

Nu, se aducea apa de băut o aducea  un căruţaş, care avea vase de lut de doi şi cinci litri, şi fiecare cetăţean era abonat, şi atunci venea în fiecare zi căruţa cu vasele de lut cu apă, şi cred  că mai mult şi apă minerală, şi fiecare abonat îşi lua vasul cu apă, iar rufele se spălau la...în Târnavă. Nu se spăla, nu exista acasă, femeile...existau spălătorese, călcătorese, şi acasă personal permanent existau două aşa-zise fete în casă, servitoare, şi ele făceau toată gospodăria, dar rufele se spălau în Tărlung...nu în Tărlung, în Târnave.

Se spăla cu cenuşă sau cum se spăla ...sau exista deja?

Cu săpun, cu săpun.

Aşa...ştiţi dacă aceşti bunici găteau...sau fata în casă?

Nu, fata în casă, gătea sub supravegherea bunicii.

Mâncarea era kosher sau nu ştiţi, n-aveţi de unde să ştiţi?

Cred că da, cred că era kosher, dar nu la modul exagerat; la modul mediu.

Păstrau veselă separată pentru carne şi pentru alte mâncăruri?

Nu cred, însă de Paşti schimbau vesela.

Deci aveau kosher Pesach?

Sigur, sigur, de Pesach schimbau vesela.

De acest bunic ştiţi dacă a avut...dacă era implicat într-un partid sau avea sentimente politice?

Nu, nu. La noi în familie nimeni n-a făcut politică. Nu, nu era obiceiul.

N-a fost implicat în politică sau n-a fost interesant de ce se întâmplă în politică?

Ei, asta nu pot să ştiu, nu pot să ştiu.

Asta vă întreb, se discuta în casă, măi, ai auzit ce au făcut ăia din partidul cutare...

Eu nu puteam să ştiu pentru că noi locuiam la Bucureşti, el la Odorhei, nu-l puteam vizita că la un moment dat s-a închis graniţa între România şi Austro-Ungaria, şi atuncea n-am putut să...şi chiar dacă am fi mers, noi, cei din Bucureşti, la Odorhei, eu, fiind copil de 3-4 ani nu puteam să percep ce discută familia.

Da, era demult. Situaţi a financiară a acestor bunici a fost, cât a fost magazinul, destul de bună, presupun, dacă îşi permiteau să ţină şi ajutor în casă, şi...

A fost bună, a fost  o situaţie...n-au fost bogătaşi, dar au fost poate comparat cu zilele actuale, mai bogaţi decât mine, dar era o viaţă îmbelşugată normală, normală.

Ştiţi dacă aceşti bunici mergeau în vacanţă, îşi luau liber de la magazin, aveau ocazia, sau nu ştiţi?

Mai mergeau, mergeau, rareori, ştiu eu, la Budapesta, la Karlsbad, ştiu eu, dar mergeau mai mult...sau ştiu eu, la Tuşnad, in staţiunile balneare de aici, din ţară.

Da, din zonă.

Da.

Prietenii dânşilor, ştiţi dacă erau mai mult evrei, sau se înţelegeau la fel de bine şi cu...

Erau...se înţelegeau foarte bine cu toţi cetăţenii din Odorhei, care majoritatea erau unguri, însă prietenii lor erau evrei, ca societate, dar erau în relaţii perfecte de bună prietenie şi cu ceilalţi. Da, era o lume civilizată, şi nu era problema de ură, sau de neînţelegere, asta nu exista.

Da, cred că asta a adus războiul peste tot. Cred că pe bunicul...sau aţi avut ocazia să-l cunoaşteţi mai aproape pe unul dintre ei?

Nu, nu.

Pe nici unul? Deci nici bunicul, să aveţi dvs. contact cu dânsul?

Nu, nu, că v-am spus că cel din...matern a fost deci...înainte de război n-am putut să venim la ei, pe urmă a fost războiul, a fost deportat la Auschwitz, a durat, până s-a refăcut, ca sănătate, când a venit acasă a durat, şi pe urmă el, locuind la Odorhei, noi locuiam deja aici în Braşov, n-aveam ocazia să ne întâlnim, decât foarte rar.

Şi din aceste rare ocazii când l-aţi întâlnit, ţineţi minte ce fel de om era, ca personalitate?

Era un om bun la suflet, drăguţ, prietenos, şi ştiu că-l iubeam, adică ne făcea...cu sora mea ne bucuram că ştiam că vine bunicul.

Vă făcea toate poftele, vă răsfăţa?

Nu, nu, că încă nu...după ce a venit acasă din lagăr n-a avut aşa o situaţie grozavă materială ca să...că a pierdut toată existenţa, a trebuit să şi-o refacă, nu a avut posibilităţi materiale ca să ne facă nişte pofte; dar ne bucuram că îl iubeam.

Bine, pofte poate să însemne orice, de la o acadea la o carte de colorat, nu trebuie să fie neapărat...

Nu, nu.

Deci cu bunicii am terminat, vreau să vă întreb un pic despre oraşul în care v-aţi născut, care este Bucureşti. În 37, în Bucureşti exista comunitate evreiască mare, în acea perioadă, în care v-aţi născut dvs.?

Eu cred că exista, însă foarte curând a început războiul, deci în 37 m-am născut, în 39 a început războiul, şi atuncea părinţii mei nu puteau merge, adică nu aveau o viaţă comunitară, că deja aveau de înfruntat problemele începutului de război.

Erau legile anti-evreieşti...

Sigur, toate-toate legile anti-evreieşti, deja în Germania se ştia că începe nazismul, pe urmă că au început persecuţiile, deportările, şi atuncea nu participa...adică au dus o viaţă destul de retrasă atunci părinţii.

Chiar aşa fiind, mai ţineţi minte din ce vorbeau dânşii, câte sinagogi existau, dacă existau...şcoli, cheder, yeşiva?

Existau...asta nu ştiu, am ştiut din ceea ce am citit eu, din ceea ce am citit pe urmă, dar existau, deci erau vreo 6-7-8 sinagogi în Bucureşti, şi de sărbători se mergea.

Dvs. fiind atât de mică bănuiesc că nu vă mai aduceţi aminte când au început primele evenimente anti-semite în Bucureşti în 39?

Cam atât ţin minte, că mama...acolo în Bucureşti am locuit în centrul Bucureştiului, pe bulevardul Carol, şi chiar lângă casa noastră era Siguranţa, care...aşa se numea atuncea Securitatea. Şi mama mea purta steaua lui David, maghen David, şi într-o zi în oraş a fost somată probabil de către un fascist sau un legionar, să o scoată de la gât, că n-are voie să o poarte; şi a fost dusă la Siguranţă, care întâmplător era vecină cu casa noastră, şi atuncea, acolo, cei care erau acolo, cunoscându-ne ca vecini, atunci i-au spus lui mama, uitaţi, e situaţia dificilă acuma, războiul, mai bine nu vă expuneţi şi nu o purtaţi; şi pe urmă altă problemă sigur că a fost că când a început războiul tata a fost concentrat, că n-a avut voie să ţină cabinet, şi a fost aproape trei ani de zile la muncă obligatorie, adică a ..la munci obşteşti, curăţatul zăpezii iarna, curăţatul...ştiu eu, la construcţie de drumuri vara, asta aproape trei ani.

Cam de când până când? Din 39 sau mai încolo?

Cred că din 41 până în 44.

Aţi spus concentrat, era concentrat altundeva sau stătea în Bucureşti?

În  Bucureşti, lucra ziua, şi venea noaptea, seara pe la 10, şi pleca dimineaţa la 6. Dar locul de muncă era în Bucureşti. Noaptea era acasă, şi ziua muncea...depinde, ce zonă era.

Şi toţi aceşti 3 ani, numai munca asta obligatorie a făcut-o?

Da.

Deci n-a avut voie să mai practice...

Ei, a practicat-o ilegal, noaptea, seara, că familia trebuia din ceva întreţinută.

Da.

Noaptea, seara pe la 10, când venea acasă obosit, mai chema din vechii pacienţi care veneau că erau fideli, şi veneau seara pe la 10-11-12 şi muncea, şi apoi dimineaţa mergea la muncă.

Şi erau muncile astea obligatorii grele sau...

Erau grele, din punct de vedere fizic erau grele.

Deci era vorba şi de săpat, de...ştiu că ne-au mai povestit alţi oameni de săpat şanţuri, drumuri, construcţii.

Da.

Deci era şi genul ăsta de muncă.

Erau grele şi erau legate şi de grija faptului că nu-şi putea continua existenţa, şi că familia avea diverse nevoi; şi dacă se îmbolnăvea careva, în familie, ţin minte că mama a făcut o pneumonie foarte gravă, cu mare greutate i-a îngăduit şeful lui de la armată, ofiţerul nu ştiu care, să vină acasă s-o ia pe mama, sau să meargă a medic şi să-l cheme pe medic să vină s-a îngrijească pe mama. Adică a fost o perioadă legată de griji foarte, foarte mari. Plus că, tot cam atunci, a început deportarea evreilor în Transnistria. A început întâi în Moldova şi pe urmă urma să îi scoată şi pe cei din Bucureşti, şi aveam ...s-a dat ordinul ca fiecare familie să îşi pregătească o valijoară, atâta cât poate duce, şi aveam valijoarele pregătite, cu strictul necesar, ce puteai să cari, câteva kilograme, şi atunci totul era pregătit, în aşteptarea ordinului de îmbarcare. Şi atuncea s-a întâmplat, înţelegerea între Antonescu şi Hitler, ca să oprească deportarea evreilor din Bucureşti, pe motivul că Hitler nu ar fi vrut ca faţa Germaniei să fie în plus pătată de nişte crime în plus faţă de celelalte. Şi atunci a stopat această acţiune şi aşa am scăpat, dar trenurile erau pregătite în gara de nord, erau pregătite pentru deportare.

Vreau să vă întreb un pic despre casa în care aţi locuit în Bucureşti, existau pe atunci, cartiere evreieşti în Bucureşti?

Sigur.

Dvs. trăiaţi într-unul din acestea?

Nu, nu, eram în plin centrul Bucureştiului, dar nu departe, la 2-3 staţii de tramvai urma strada Văcăreşti, Dudeşti,  Moşilor, unde era multă populaţie evreiască.

Deci existau cartiere evreieşti?

Sigur, sigur.

Şi ţineţi minte, acuma înainte de război ştiu că e o perioadă scurtă dar eu tot insist cu câteva întrebări, dacă vă aduceţi aminte de la părinţi...existau ocupaţii tipic evreieşti, ştiu că există?

Sigur, erau foarte mulţi meşteşugari, adică aveau foarte multe ateliere de cojocărie, de şepci, de blănărie, de încălţăminte,  de croitorie, şi pe urmă erau intelectualii: avocaţi, doctori, medici.

Da. Ţineţi minte să-i fi auzit pe părinţii dvs. vorbind de acele...

Munca lui tata, tata nici nu era măcar acasă; între timp, au venit şi bombardamentele în Bucureşti...

Le-aţi prins?

Sigur, sigur.

Unde eraţi, eraţi acasă sau...?

Eram acasă, şi în 4 aprilie, a fost prima zi când...

În ce an?

În 41-42, nu pot să vă spun sigur, când a sunat alarma, şi nu departe de locuinţa noastră, unde e actualul foişor de foc, în Bucureşti, aveau părinţii mei o cunoştinţă, doamna David, care avea o casă cu o grădină, şi avea acolo un adăpost, şi acolo am fugit în prima zi, şi când am fugit pe stradă, să mergem la adăpost, pe cer se vedeau un şir lung de avioane, erau la înălţime mare şi erau argintii, şi în bătaia soarelui am crezut că sunt păsări, şi am zis: „Uite ce păsărele frumoase!”, dar erau avioanele care deja bombardau; şi încă un adăpost era la vreo 150 de metri de noi, în Moşilor, într-un bloc de vreo 8 etaje, şi avea ca adăpost două subsoluri subterane, femeile şi copiii stăteau în beciul mai de jos, iar bărbaţii în cel de-asupra. Şi se cobora printr-o gaură de canal, unde era toată coborârea verticală, pe o scară verticală. Şi sigur că jos era beznă, şi era cam înfricoşătoare treaba, că nu era plăcut să cobori aşa, nu ştiu câţi metri, fără să vezi nimica. Şi când cădea câte o bombă în Bucureşti se producea aşa un suflu puternic, că de aicia unde şedeai pe o bancă te azvârlea până în peretele celălalt al adăpostului. Şi dimineaţa când suna alarma de terminare a raidului, şi ieşeam în Bucureşti, tot...că era încă întuneric, tot cerul era roşu-roşu din cauza flăcărilor unde căzuse  vreo bombă şi ardea, câte o clădire unde a căzut o bombă.

Casa dvs. n-a fost bombardată?

N-a fost bombardată, dar tot aşa, ceva bombă în apropiere a căzut, şi din cauza suflului s-au spart geamurile  de la stradă, şi când am venit înapoi de la adăpost, toate perdelele fluturau afară; era puţin vânt, era în aprilie, şi perdelele toate fluturau afară pe stradă, că se spărseseră geamurile din cauza suflului bombei.

Da. Tot aşa vreau să vă întreb un pic, e cam scurtă perioada, dar vă între, aţi avut ocazia să vedeţi sau să participaţi la vreo paradă militară cum se organizau înainte să înceapă războiul, de 1 mai, de 10 mai, când erau?

Nu, nu, că eram, v-am spus, cu sora mea eram copii, dar am o fotografie unde tata ne-a dus în centrul Bucureştiului, care nu era departe de noi, cam acuma unde este acuma ...nu Casa Armatei, cum se numeşte...pe Calea Victoriei, centrul militar se numea, şi tata a scris pe fotografie în spate: „primul întâi mai liber, 1945”.

A, deci a fost după război.

Celelalte nu le ştiam, că a fost şi războiul care a durat mulţi ani de zile, şi ziua stăteam acasă sau la grădiniţă...

Şi atunci cred că nici nu se sărbătorea, în timpul războiului.

Nu, sigur că nu. Şi atunci lumea fugea la adăpost.

Da. O să mai revenim un pic la perioada asta de război, vreau să vă întreb de părinţii dvs., dar înainte: cu mama dvs. mergeaţi vreodată la piaţă sau eraţi prea mică să vă ia?

Nu mergeam pentru că nu era obiceiul de piaţă, ci veneau ţăranii olteni, care veneau cu nişte trăsurici, cum se numeau, un fel de şarete, în care aduceau zarzavaturi, legume, iar din alte sate vecine de Bucureşti veneau tot ţăranii cu lactate, şi cu zarzavaturi, şi atunci deci nu mergeam la piaţă, ei veneau acasă.

Veneau chiar aşa prin faţa casei?

Da. Nu era aşa o circulaţie mare, că acolo unde locuiam noi circulau tramvaiele, şi câte o maşină, deşi era în centru.

Dar asta se întâmpla rar?

Sigur, in 1940 şi, şi atunci aceşti ţărani, oltenii, şi cei din împrejurimile Bucureştiului, veneau acasă cu produsele.

Deci nu era nevoie să mergeţi dvs.

Nu, nu.

Le spunea cumva harabagii?

Nu. N-am auzit cuvântul ăsta, nu ştiu cum se numeau.

Târgoveţii din Bucureşti aşa se numeau, harabagii, tocmai pentru că aveau nişte harabe imense cu care îşi aduceau marfa din afara...

Dar aveau şi un fel de...purtau două găleţi mari cu...pe umeri, cu...

Cobiliţe.

Cobiliţe?

Ihi.

Şi aveau şaretă cu care aduceau zarzavaturile, legumele proaspete în fiecare zi.

Da. O să mă mut un pic cu discuţia la părinţii dvs., ştiţi dacă...când s-au căsătorit în primul rând? În ce an?

În 37. Nu, în 36.

Şi ştiţi cum s-au cunoscut, dacă a fost o căsătorie aranjată, ştiu că mai era pe vremea aceea?

Da, între cele două familii, deci părinţi mamei şi părinţii tatălui s-au cunoscut de ..mulţi ani de zile înainte, şi atunci aşa au hotărât, să se cunoască şi tinerii, şi atunci aşa s-au căsătorit.

Deci a fost cumva aranjată căsătoria între dânşii?

Da, sigur.

Şi s-au căsătorit bănuiesc la sinagogă?

Sigur. 

Mama avea ketuba, aţi văzut-o, mai ţineţi minte?

Ei, am numai...am două fotografi, s-au căsătorit la Odorhei, dar cred că au făcut acasă nunta.

Nunta care, religioasă?

Religioasă. Acasă, în grădină.

Deci a venit rabinul acasă şi...

Probabil, probabil. Dar din fotografie n-am văzut, nu se vede rabinul, doar oaspeţii, câţiva oaspeţi, şi pe urmă separat mirele şi mireasa.

Da. Părinţii, bănuiesc că din aşa părinţi, se îmbrăcau şi dânşii modern, nu aveau nimic tradiţional?

Sigur, sigur, conform modei.

Îmi spuneţi un pic despre această casă în Bucureşti unde locuiaţi, cât era de mare? Câte camere aveaţi?

Nu era foarte mare, chiar mică era, două camere, baie, bucătărie, şi o curte mare, şi ...dar în perioada aceea era destul de greu să  găseşti o locuinţă bună că chiriile erau foarte mari.

Stăteaţi cu chirie?

Da.

Deci cu chirie...

Da, era chiriile foarte mari şi sigur că şi tata fiind încă la începutul carierei lui nu avusese încă posibilitatea să cumpere o casă, şi a venit războiul, care a distrus tot, şi atunci n-a mai mers existenţa normală, de zi cu zi, şi n-a putut să muncească atât ca să câştige să cumpere o casă. Şi locuiam în chirie. Pe urmă s-a terminat războiul, şi a terminat şi el cu munca obligatorie, şi atunci deja ne-am mutat aici la Braşov.

Da.

Deci aceea a fost o casă cu chirie.

O casă cu chirie. Şi înainte să izbucnească războiul, situaţia financiară era bună, destul de bună, câştiga destul de bine tata să aveţi un trai confortabil?

Medie, da, da.

Aveaţi...acolo în Bucureşti, în centru, bănuiesc că aveaţi apă curentă şi electricitate era.

Sigur, sigur.

Şi în grădină mama se ocupa de ceva sau...

Nu, era o curte pavată, deci nu era grădină, era o curte pavată.

Deci din asta de stat afară cum ar veni.

Da, da.

Mama dvs. îşi permitea să ţină servitoare?

Da.

Câte?

A ţinut.

Una?

Una, dar am avut şi câteodată o guvernantă,...

Fraulein, sau cum se numea?

Fraulein, aşa se numeau, fraulein, dar astăzi nu se mai ştie ce e fraulein.

Fraulein e domnişoară în germană. Mă rog, atuncea era dădacă.

Da, aveam, şi cu aceea învăţam limba germană, şi aceea ne şi povestea diverse, ne ducea la plimbare la grădina botanică, la grădina zoologică.

Mai ţineţi minte cum se numea? Acea fraulein?

Nu ştiu.

Ii făceaţi zile fripte?

Nu, nu, eram cuminţi.

Eraţi copii ascultători. Eram cuminţi, aşa că nu-mi aduc aminte de o năzbâtie.

Înţeleg.

Şi de gătit mama dvs. gătea sau femeia?

Nu, nu, mama gătea.

Mama gătea. Vă mai aduceţi aminte ceva reţete, dacă tot spuneaţi că sunteţi pasionată?

Ei, era mâncarea tradiţională de sâmbătă.

Care era aceea? Uneori diferă de la familie la familie, de aceea vă întreb?

Nu tradiţională, sâmbătă este ciulent, adică o mâncare de fasole, cu arpacaş şi cu carne de vită.

Asta nu ştiam.

Iar sâmbătă seara, vineri seara, iar se respecta masa de vineri seară, cu supă de pasăre şi fidea de casă, cozonacul împletit tradiţional, şi pe urmă rasol de carne cu cartofi, sos de roşii, o plăcintă cu mere, fructe.

Bucătăria era kosher?

Nu, nu.

Deci nu ţinea vase separate pentru carne, lapte?

Nu, nu, nici nu se putea, în vremea aceea erau vremuri foarte grele, erau vremuri foarte-foarte grele, că deja se ştia că începe războiul, şi lumea îşi făcea cât putea provizii de alimente, de îmbrăcăminte, săpun, că se ştia că în timpul războiului astea nu se vor găsi, şi atuncea lumea nu prea-şi permitea cheltuieli deosebite sau mai mari, că lumea deja ştia cam ce e în Germania, că începe nazismul, şi că probabil...mirosea a război, mirosea a război, şi atunci lumea...şi erau şi proaspăt căsătoriţi. Şi atunci trebuia să-şi facă proviziile astea care se bănuia şi se ştia că în timpul războiului vor fi lipsă.

Deci să se gospodărească.

Da, da. Aşa că nu era o viaţă de lux.

Da. Aveaţi bibliotecă acasă, cărţi in casă?

Da, erau clasicii, aveau părinţii mei clasicii ruşi, clasicii unguri, clasicii germani, în limba maghiară.

Cărţi religioase ţineaţi, sau mai puţin?

Ţineam, dar mai puţin; cât aveam, mama pentru rugăciune, tata pentru rugăciune.

Părinţii vă sfătuiau ce să citiţi? Pe dvs. şi pe sora dvs.? aveau grijă sau mai mult ce studiaţi la şcoală?

Când eram la şcoală sigur că aveau grijă, dar era lectura obligatorie care era pentru acasă, sau pentru vacanţă, şi atunci pe aceea o citeam.

Părinţii citeau ziare, obişnuiau?

Da, ziarele locale.

La bibliotecă mergeau, sau nu mai aveau timp de aşa ceva?

Nu, nu. Că aveau acasă suficient de citit, şi avea şi bunicul bibliotecă mare, v-am spus, istorie, filozofie, enciclopedii multe, şi atunci erau suficiente.

La fel despre tata, mi-aţi spus că politică nu-l interesa?

Nu, nu.

Aşa că nu vă mai întreb. Prietenii părinţilor dvs. cine erau, aveau prieteni apropiaţi?

Erau, în general colegi de-ai lui tata cu soţiile.

Care erau tot evrei?

Da, da.

Mai mult evrei decât români?

Da. Dar aveau şi câţiva prieteni români foarte, foarte buni, oameni apropiaţi şi cu care se ajutau reciproc.

În ce fel, mai ţineţi minte?

De exemplu, când a locuit la Bucureşti, evreii nu aveau voie să călătorească sau să iasă din Bucureşti, şi atuncea chiar lângă noi era un mic atelier de ceasornicărie, a unor români, familie de români, şi doamna respectivă era bună...se împrietenise cu mama, erau de aceeaşi vârstă; ea era din Focşani, şi când au început bombardamente, şi toate frământările şi dezordinea, atuncea ea ne-a luat, pe sora mea şi pe mine, pe răspunderea ei ne-am dus la Focşani, iar pe tren ea a afirmat controlorului pe răspunderea ei ca suntem copiii ei, că n-aveam acte; şi ea, pe răspunderea ei a afirmat: da, sunt copiii mei, şi ne-a dus la focşani şi am stata acolo pe timp de vară, câteva luni de zile.

In c an a fost, mai ţineţi minte? 40?

Poate 43, 44.

Dânsa cum se numea, mai ţineţi minte?

Georgeta Pasan. Şi ea, şi după aia...prietenia între ea şi mama a rămas, până au trăit amândouă, şi a îngrijit-o mult pe mama mea, că foarte mulţi ani de zile a fost suferindă, şi atunci ea venea de la Bucureşti la noi cât era necesar şi o îngrijea pe mama mea.

Aici la Braşov?

Da. Şi a avut mama încă foarte multe prietene, unguroaice, şi românce, şi...oameni de treabă, cu care a fost o prietenie sinceră şi dezinteresată.

Mama dvs. ce fel de personalitate avea?

Cine?

Mama, mi-aţi spus că ea vă mai pedepsea.

Da, mama era foarte severă, totdeauna trebuia să-i dăm ascultare până la ultimul cuvânt, nu exista din partea surorii mele sau a mea să spunem nu, sau că nu vreau, dacă dânsa spunea ca avem voie o dată pe săptămână să mergeţi la cinema, dar la opt să fiţi acasă, ştiam că la opt fără cinci trebuie să fim acasă.

Mi-e cunoscut!

Da?

Da.

De-acasă?

Da.

Deci dacă spunea mama că astăzi nu ieşiţi pentru că astăzi facem treabă în casă, atunci nu exista să spunem că nu, că vreau...nu. Severitatea era la maxim. Severitatea era la maxim.

Mama era o fiinţă cochetă?

D.

Cochetă?

Da, a fost cochetă, foarte îngrijită.

Cum arăta dânsa?

Era frumoasă, era frumoasă, plăcută,  era veselă în societate, când se simţea bine, că a suferit cu tensiunea mulţi ani de zile, dar era o persoană plăcută în societate.

Şi tatăl dvs. era mai blând cu voi, cu dvs. copiii?

Nu.

Nici el?

Nu, era şi el foarte sever, dar era bun la suflet, însă nu îşi manifesta sentimentele, nu îşi manifesta, dar era foarte bun la suflet, dar sever. Adică tot ce ştia că trebuie pentru educaţia copiilor el aceea o îndeplinea: profesori de vioară, profesori de limba germană, profesoară de franceză, profesoară de pian, şi tot ce trebuia pentru educaţie.

Toate astea le-aţi făcut în particular?

Da.

Deci aţi avut profesori?

Da, întotdeauna. De la vârsta de şase ani.

Şi cât de des aveaţi aceste lecţii? O dată pe săptămână, de două ori pe săptămână?

Probabil o dată sau de două ori...la Bucureşti am avut întâi un profesor de vioară care era profesor la conservator, şi am învăţat acolo vioara, şi până am venit aici la Braşov. Şi aici am continuat, dar nu mi-a plăcut, scârţâiam, deci n-aveam talent, era o scârţâială oribilă, care să rupă urechile. Dar îmi plăcea pianul, şi atunci am avut profesoară de pian, mai mute profesoare de pian, şi am învăţat pianul, şi am avut un pian foarte bun, până la intrarea în facultate, şi pe urmă a trebuit să întrerup că nu mai aveam eu timp de pian.

Aveaţi pian acasă?

Da.

Pian sau pianină?

Pianina, dar era un...de o marcă foarte bună, care aveau un sunet foarte bun.

Eu nu mă pricep, dar...

Ca sunet şi calitate se asemăna unui pian.

Ce vroiam să vă mai întreb...şi aveau motive de exemplu părinţii dvs. să vă mai pedepsească, din când în când, sau nu? Cum se manifesta această severitate în afară de nu ai voie?

Punctualitatea, aceea era la maxim, să-ţi îngrijeşti hainele, să nu strici, să nu faci stricăciuni, să înveţi, să nu amâni, să nu minţi, dacă ţi se spunea că astăzi tu trebuia să faci curăţenie în cămară, se făcea, se respecta, dacă astăzi trebuie, ştiu eu, să coşi îmbrăcămintea, nasturi, tiv, să-ţi cureţi pantofii, chit că aveau femeie sau fată care putea să facă, nu avea voie.

Deci dvs. aveaţi grijă de lucrurile dvs.?

Da, aia noi trebuia să le facem, nu dădea voie mama să ne facă altcineva.

Deci v-a educat sever de mici. Povestiţi-mi vă rog un pic despre cum se pedepsea sărbătorile acestea mari în familie? De exemplu de Pesach, exista curăţenia aceea mare cu o zi înainte, exista?

Da, se făcea curăţenie, dar nu la modul exagerat.

Se dădea totul din casă, ce era început? Alimente sau aşa?

Nu, nu, dar se respecta, adică nu se mânca decât mâncarea tradiţională, adică nu se consuma pâine.

La mâncarea tradiţională vă referiţi la..cum se numea, pască, matzah?

Pască, matzah, da, asta se consuma, şi mâncăruri care nu necesitau făină. Şi bunicul prezida masa...

Bunicul din partea tatălui?

Da, că aici am locuit cu dânsul. El prezida masa, el făcea toată...nu putem să-i spunem slujbă.

Rugăciune?

Rugăciunea, şi el citea toată povestea şi istoria Paştelui, ce semnifică, şi cum a fost în antichitate, şi după aceea pregătise din timp masa tradiţională pentru această sărbătoare, şi cam aşa decurgea.

Exista vesela specială care se ţinea în pod?

Atunci încă da. 

Încă da? Înainte de război vă referiţi?

Nu, după război, deci cam atât, cât a trăit bunicul, până în 55, 56, cam aşa.

Şi de Channukah, de exemplu, dvs., copiii, primeaţi cadouri, Channukah gelt?

Da, primeam, primeam, dar aşa, simbolic.

Primeaţi cadouri, sau bănuţi, ştiu că în unele familii se dădeau...

Bănuţi, dar simbolic. Că altfel nu primeam niciodată cadouri mari, ca să nu ne răsfaţe, că părinţii ne-au spus, că noi n-aveţi voie să cereţi nimic, că mama vreau jucăria aia sau aia. Nu! Eu ştiu ce trebuie să vă cumpăr! Şi atunci părinţii ne cumpărau ce socoteau că le trebuie copiilor, dar nu ca să mergem pe stradă şi tot timpul vreau aia, vreau aia! Nu exista! Asta se ştia că nu e voie de cerut, şi nu ceream.

Şi de Purim exista obiceiul să vă mascaţi sau să mergeţi la baluri mascate?

Nu, nu.

Nu mergeaţi niciodată?

Nu, că deja începuse, când am ajuns la vârsta de adolescenţă începuse comunismul, şi nu mai...

Nu era văzut cu ochi buni.

Nu, dar nu se mai serba, erau cam aşa, mai pe şest, şi am fost pioniere, şi Utm-iste, şi atunci nu mai era voie să facem, să luăm parte la asemenea..

Dar cât eraţi mici, chiar înainte de război, în Bucureşti, ştiţi dacă existau...

Nu, v-am spus că de la vârsta de doi patru ani nu ţin minte, şi apoi a fost perioada grea când lumea era foarte îngrijorată de evenimentele de...de început al războiului, şi nu cred că participau părinţii.

Şi vorbind atuncea de după război, imediat după, de exemplu, de Yom Kippur, posteau părinţii?

Sigur.

Şi dvs. trebuia să postiţi? După 12 ani ?

Da, sigur, şi la facultate, când eram, deşi aveam cursuri şi nu puteam lipsi de la cursuri pentru că era şi frecvenţa obligatorie şi nu puteam să pierdem un curs pentru că nu exista în timpul acela manuale şi ne bazam pe notiţe, şi atuncea nu lipseam niciodată de la cursuri, şi cu toate că era Yom Kippur şi posteam , la cursuri mergeam.

Vreau să vă întreb de bunic, că bunica a murit mai devreme, a fost înmormântată bănuiesc în cimitirul evreiesc?

Da.

Din Braşov. Ştiţi dacă a fost rabin la înmormântare? Cine a spus kaddish?

Sigur că a fost, pe timpul...în 55, sau 56 încă a existat aici în Braşov rabin...

Rabinul Deutsch?

Da, sigur, el a fost.

Şi kaddish a spus tatăl, sau unul dintre fraţi?

Sigur.

Tatăl?

Da. Fraţii erau deja plecaţi în străinătate.

Aşa, că mi-aţi spus.

Numai tatăl meu mai era aici. Sigur.

Tatăl dvs. a mai ţinut legătura cu fraţii dânsului?

Da, cu toţi.

Des, rar?

Ei, atât cât permitea...

Se vizitau?

Nu, că nu permitea să mergi în străinătate: a fost războiul, a venit comunismul, nu existau paşapoarte şi călătorii.

Dar dânşii mai veneau în ţară?

Nu puteau veni.

Deci nici ei nu puteau veni?

Nu, nu exista aşa un turism cum e acuma.

Ca acuma clar nu.

Nu, nici ...sub nici o  formă.

Mama mi-aţi spus că mai avea surori, scuze, nu am reţinut?

 A avut, are, că trăieşte.

Şi mama ţinea legătura cu sora dânsei?

Sigur.

Vă vizitau, vă vizitaţi?

Da, că atunci când sora lui mama,  a avut o singură soră, a venit acasă...şi ea a fost la Auschwitz, ea a locuit la Odorhei cu bunica, cu bunicii, era tânără, avea cred 20 de ani.

Cum se numea aceasta soră?

Clara.

Aşa, da.

Ea a reuşit să vină înapoi din Auschwitz pentru că era tânără şi a rezistat, şi a venit acasă, dar a fost o situaţie tragică, în sensul că noi locuiam...nu ştiu dacă merită să vă povestesc...

Merită orice poveste de familie.

Noi locuiam atunci la Bucureşti, eu aveam opt ani, sora mea şapte, încă nu ne mutaserăm aici la Braşov, doar de la Bucureşti am venit pentru vară aici la Braşov, la bunicul, că v-am spus că tatălui  i s-a  recomandat de medic să o scoată pe mama din mediul de acasă, ca să uite că bunica a fot gazată la Auschwitz, am venit aici pe vară, tata a rămas la Bucureşti, şi mama cu sora mea şi cu mine ne-a dus tata la întorsura Buzăului, la o familie de ţărani, ca să uite mama, să nu se mai gândească că la...şi să nici nu se întâlnească cu cunoştinţe să tot vorbească de tragedia asta; şi atuncea, după vreo...într-o zi, a apărut această mătuşe la Bucureşti, la tata, şi era...avea vreo 22 de ani, era foarte frumoasă, dar după un an şi ceva de Auschwitz era de nerecunoscut, era de puţin, poate un pic mai înaltă ca mine, subţirică, foarte frumoasă, cheală, încă nu-i crescuse, că a fost tunsă, a fost legată cu un batic, era minionă, avea un palton bărbătesc în iulie, când în Bucureşti era arşiţa cea mai mare, un palton negru, bărbătesc, lung, aici legat cu o sfoară, că n-avea nasturi, şi bocanci 44, la piciorul ei de 35. Asta a găsit acolo in Germania când a fost eliberată din lagăr. Şi atunci tata a întrebat-o :”Dumneata pe cine cauţi?”, că n-a recunoscut-o. Şi ea atunci a spus: „Carol!”, şi atunci tata după vocea recunoscut-o, că era cumnata lui. Şi atuncea a dus-o aici la Braşov, şi i-a spus, uite ce e, sora ta şi cu copiii nu sunt acasă, sunt la întorsura Buzăului, mergem acolo sâmbătă, dar mai întâi stai câteva zile şi...aici aveam, în locuinţă, zice: stai câteva zile şi mănâncă, odihneşte-te, refă-te, cată o rochie a surori tale în dulap şi vezi care ţi se potriveşte, şi atunci plecăm la întorsura unde e sora ta şi copiii. Şi atunci au venit cu trenul şi tata i-a telefonat lui mama, că uite, sâmbătă vin, dar vin cu musafiri, nu vin singur. Dar mama a întrebat: cine-i? Nu-ţi spun nimic, e o surpriză. Că n-a vrut să o bulverseze pe mama ca să fie tot timpul cu gândul că vine-vine sâmbăta, şi vine sora ei. Nu i-a spus nimica. Şi în tren când a ajuns acolo la gară, tata a dat jos nişte valize, şi mama a tot întrebat: unde-i musafirul? Păi stai că vine şi musafirul! Tata a tot vrut să o pregătească, şi atunci în sfârşit a coborât tata şi pe urmă i-a spus, uite, musafirul este sora ta. Şi atunci au izbucnit amândouă în plânsete, urlau amândouă, că mama n-a ştiut că sora ei a scăpat.

A, n-a ştiut?

N-a ştiut. N-a ...a crezut că a murit, că nu exista corespondenţă, nu existau ştiri în ziare ca să zică că cine a rămas în viaţă, cine nu; nu se ştia nimic, nimic, nimic. Doar aşa, apărea câte unul, şi-l întreba: nu l-ai cunoscut pe cutare, nu cumva l-ai văzut pe cutare, nu ai auzit de cutare, a venit, n-a venit, a murit, în ce lagăr a fost, nimic nu se ştia, absolut nimic. Şi atunci a aflat mama că sora ei a rămas în viaţă.

Şi n-a ajutat-o acest lucru? Ca suport moral?

Ba cum să nu, sigur că...şi pe urmă au ajutat-o mult pe sora aceasta, să se refacă, şi psihic, şi fizic, s-a refăcut repede, că era tânără, şi pe urmă a început să muncească, dar nu mai ţin minte ce, croitorie, sau aşa ceva, şi după scurt timp la Târgu-Mureş s-a căsătorit. Şi a avut copii, şi pe urmă în 61, cred că, da, 62 au plecat în Israel.

Am să mut un pic discuţia la dvs. şi primii ani; ne-aţi menţionat că aţi fost la grădiniţă.

Da.

Şi înainte de grădiniţă avea grijă mama de dvs. sau acea fraulein?

Când fraulein, când mama, adică atâta timp cât tata încă era ...nu începuse războiul, şi tata încă nu a fost concentrat la muncă obligatorie, puteau să-şi permită să avem fraulein. Şi atunci ...pe urmă, când a început războiul şi tata nu a mai putut munci acasă, că muncea la locurile de muncă obligatorii, atuncea mama ne...dar ne conducea, mai întâi ne-a arătat unde-i grădiniţa, şi apoi ne supraveghea din poartă, că nu era circulaţie mare, nu era...se  putea merge, un copil putea merge în apropiere singur, fără griji.

Şi mai ţineţi minte ce făceaţi cu mama când eraţi mici, cum vă petreceaţi timpul împreună, sau nu era aşa de mult timp liber?

Era totuşi, că ne ducea, o dată pe săptămână ne ducea în oraş cum s-ar spune, în rest, ne jucam în curte, ea ne dădea jucării, păpuşi, de cusut, ce fac copiii, cu ce se joacă copiii, cu minge, cu... noi, fiind amândouă şi de vârstă apropiată, că sora mea e cu numai 11 luni mai tânără, noi două ne jucam împreună, şi atunci mama era liberă, nu trebuia să se ocupe propriu-zis de ...noi eram amândouă şi ne jucam împreună, ştiu eu, la cusut păpuşi, ca două fetiţe.

Şi ce făceaţi în oraş când ieşeaţi cu mama?

Ne ducea la o cofetărie, la un teatru, la teatrul de operetă, ceva ce se potrivea cu vârsta unui copil.

La şcoală aţi fost la...mă refer la şcoala primară, aţi fost la şcoală de stat sau era şcoală cu...

Păi am fost la o parte la şcoală de stat, dar clasa a doua, a treia şi a cincea primare le-am făcut aici la şcoala evreiască a comunităţii din Braşov.

Că nu se mai putea? Din cauza legilor...

Ba se mai putea, că era după război, în 45, când ne-am mutat la Braşov, clasa întâia primară am făcut-o la Bucureşti, apoi în 45 ne-am mutat aici, şi am început şcoala evreiască aici în Braşov. Şi pe urmă de la clasa a şasea am mers la liceul Unirea.

Da? Şi eu!

Da?

Sigur, sigur.

Au vrut să faceţi o şcoală...

Educaţia evreiască, sigur. Că până atunci, la Bucureşti, era o restricţie, chiar şi de a vorbi măcar limba maghiară, că fiind războiul şi fiind fascismul şi legionarismul şi nazismul, nu era voie decât româneşte, şi nici nu ştiam limba maghiară, numai când ne-am mutat aici în Braşov, atunci am învăţat, aici vorbind toată lumea limba maghiară, atunci am învăţat.

Deci doar aici?

Da.

Şi la şcoală, de exemplu la şcoala primară, ţineţi minte dacă aveaţi materii favorite? Ce vă plăcea?

Îmi plăcea desenul, algebra, limbile străine, limba ş literatura română.

Cam multe...aproape toate.

Şi limbile străine.

O uniristă adevărată.

Poftim?

Hei! Bănuiesc că dacă vă plăceau aşa de mult aceste materii nu aveaţi probleme cu profesorii sau...?

Niciodată, niciodată, că încă reţin, aci, la liceul Unirea, eu întotdeauna, eu şi cu sora mea, am pornit deodată la şcoală: ea avea şase ani, eu şapte; şi ca să nu fie un decalaj între noi, părinţii au hotărât să mergem împreună, şi atunci eram în clasa a şaptea, şi ţin minte că profesoara de limba română a spus colegelor mele, zice: Fetelor, să vă fie ruşine, că aici în clasă sunt două eleve străine care au făcut teza mult mai corect decât voi! Deci la limba română era.

Aveaţi vreo profesoară favorită? Sau din contră? Cineva pe care nu-l agreaţi?

Ei, era agreată...

L-aţi prins cumva pe dl Purcăroiu la Unirea?

Nu, nu.

Era un profesor foarte bătrân când am studiat eu.

Nu, l-am prins pe dl Cazacu, profesorul Cazacu.

Nu ştiu de dânsul.

Dacă întrebaţi [mă scuzaţi]

Ajunsesem să vă întreb dacă aveaţi profesori favoriţi sau dimpotrivă în şcoală?

Erau, aveam profesori favoriţi şi foarte mulţi, pentru că erau oameni de calitate, şi ne dădeam seama că sunt oameni serioşi, oameni cu carte, oameni care se ocupă de educaţia  noastră. Majoritatea îi agream. Nu agream profesorul de matematică, că la matematică era o boală grea, nu prea-l agream pe directorul, Dumnezeu să-l ierte, Brief, de la şcoala evreiască pentru că era foarte, foarte sever, şi se întâmpla ca pe sora mea să o pedepsească pentru că a râs în timpul orelor, şi atuncea au pus-o la arest două ore, şi atuncea nu îl agream.

Şi la arest ce trebuia să facă numai să stea?

Nimic, să stea să aştepte să treacă cele două ore şi pe urmă acasă eventual să încaseze pedeapsa pentru această indisciplină de-a fi vorbit şi râs în timpul orelor.

Şi care era pedeapsa acasă?

Ei, era bătăiţă, era bătăiţă, din partea mamei cu făcăleţul la funduleţ, dar eu nu, că eram cuminte, sora mea le încasa, săraca, că v-am spus că mama era foarte severă şi nu ierta.

În şcoală aveaţi prieteni apropiaţi, sau eraţi mai mult cu sora dvs.?

Nu, nu, toţi, adică majoritatea elevilor care erau cu o educaţie, ca să nu zic de familie bună, cum se spunea pe vremuri, ...

Spuneţi aşa!

Ne erau prieteni.

Vă curtau!

Nu, păi eram prea tinerei, copiii, nu, era în grupul de prieteni cu care veneam înspre casă, mergeam în excursii.

Vorbim acum de şcoala primară unde erau doar copii evrei?

Sigur.

Şi mai încolo aveaţi prieteni şi evrei şi români?

Deci toţi, toţi, de oricare, toţi care erau oameni cu caracter şi copiii serioşi, adică nu în sensul că nu glumeau, nu râdeau, nu făceau năzbâtii, dar erau copii educaţi.

De familie bună.

Sigur, educaţi.

Da.

În afara şcolii vă puteaţi face prieteni, vă lăsa mama afară la joacă sau nu prea exista chestia asta?

Ba da, ba da.

Din vecini?

Nu prea aveam, nu prea aveam, că ne erau suficienţi prietenele de la şcoală, că era de fapt...la liceu era deja separat liceu de fete şi liceu de băieţi, şi atunci majoritatea, marea majoritate a fetelor din clasă ne erau prietene.

Înţeleg. Şi in afară de şcoala aveaţi timp sau vă permiteau părinţii alte activităţi, hobbiuri, să faceţi un sport, un dans, un bal?

Nu prea se făcea prin vremea aceea, că eram ocupată cu lecţiile de limbi străine şi muzică, eram ocupate cu asta, cu lecţiile de pian, franceză, germană, şi lecţiile ne luau mult timp, mai trebuia şi în gospodărie de făcut treabă, că ni se impunea, şi o dată pe săptămână era voie de mers la cinema.

Ce vă filme vă plăceau, ce filme erau atunci în vogă?

Erau foarte frumoase filmele muzicale, viaţa lui Schubert, pe urmă erau filme muzicale mai mult, şi filme pentru copii.

Ca Sunetul Muzicii, dar cred că s-a făcut mai încolo...

Mult mai încolo, mult mai târziu, dar în genul acela, genul acela de filme, că nu aveam voie să mergem la orice de filme, filme care erau potrivite vârstei.

Părinţii ştiau la ce film mergeţi?

Sigur, ştiau, ştiau.

Cu părinţii aţi mers vreodată în vacanţă, dvs. şi cu sora?

DA, ne duceau.

Unde mergeaţi?

Uite, de exemplu la Tuşnad, la Borsec, pe urmă la Sfântu-Gheorghe unde aveam rude, câteodată la Bucureşti.

Stăteaţi mult, o săptămână, două?

Două, cam două săptămâni.
Şi în afara părinţilor dvs., în timpul liceului, în tabere aveaţi voie să mergeţi?

Nu, nici n-au fost, pe vremea aia nu erau tabere. Nu erau, şi nu mergeam, dar mergeam singure, la, ştiu eu, la 14-15 ani, şi atuncea tata mergea cu noi la Tuşnad, şi aveam o gazdă şi stăteam acolo o săptămână, şi sămbătă-duminică veneau şi părinţii, şi până atuncea stăteam cu sora mea, şi cu copiii gazdei.

Vreau să vă întreb, sâmbetele se petreceau aşa, în familie, era o masă de familie, se stătea cu mama, cu tata, sau ieşeaţi cu prietenii?

Nu, în familie.

Deci în familie întotdeauna?

In familie.

Şi vreau să vă întreb, exista obiceiul...bine, dvs. mi-aţi spus că nu ţineaţi kosher în casă, deci aveaţi voie să ieşiţi să mâncaţi în oraş, în alte restaurante?

Nu se mânca, nu era obiceiul, nu era; rar, când mergeam cu părinţii, dar nu era obiceiul când am fost deja adolescente, nu era obiceiul  să mergem băieţi, fete, in grup la restaurant, nu exista aşa ceva. Mergeam in excursii.

Da. Acum eu am două întrebări mai ciudate, dacă nu e nimic semnificativ legat de ele, nu-i nici o problemă, dar ei mi le pun, dacă vă aduceţi aminte când aţi mers prima oară cu maşina sau cu  trenul; dacă e aşa o amintire pregnantă, dacă nu...este?

Cu trenul, ţin minte că veneam de la Bucureşti spre Braşov, era încă în timpul războiului, şi în gară la Ploieşti am stat vreo 3-4 ore pentru că pe linia, o linie paralelă cu linia noastră era un tren de vite, în care erau îmbarcaţi saşi, care erau deportaţi în Siberia, trenul ăla îl ţin minte, era pe linia paralelă cu noi, şi erau saşii îmbarcaţi, care erau duşi la muncă forţată în Siberia.

Şi asta a fost prima oară când aţi mers cu trenul?

Nu, am mai fost şi înainte, dar acela era mai mică, o singură dată am fost la Odorhei la bunici, dar acela nu-l ţin minte, poate aveam 3 ani, eram prea mică.

Spuneţi-mi vă rog un pic de sora dvs., acum date aşa, de biografie, ni le-aţi dat; care era relaţia dvs. cu ea când eraţi mici, eraţi foarte bune prietene, temperamente diferite, vă certaţi?

Temperamente total diferite, pentru că ea e zodia taurului, era mai...

Cu gemeni, nu se...

Şi ea era întotdeauna era mai încăpăţânată, alintată, era un copil foarte frumos, toată lumea o alinta, era păpuşica familiei, şi simţind acest lucru profita. Eu, pentru că se numea că sunt mai mare, o alintam şi eu, şi cică fiind mai mare trebuia să îi acord atenţie, îngrijire, sprijin, şi ocrotire. Ocrotire multă.

Dvs. sunteţi gemeni?

DA, 8 iunie.

Cine mai e gemeni?

El.

6 iunie.

De exemplu dacă ea...stăteam mai tot timpul liber şi citea. N-avea manualitate, eu pentru că aveam, îi făceam lucrurile pe care ea trebuia să le facă. Să învelesc cărţile ei, să-i cos tot ce era de cusut, ţesut, îngrijit, curăţat, servietă, cărţi, pantofi, eu le făceam. Ea citea. Mama se supăra, că îi spunea şi ei că trebuie să le facă, ca să ştie să le facă. Dar nu le făcea, că ştia că e ocrotită de soră-sa mai mare, şi atunci toată viaţa, inclusiv acuma, ea e ocrotită de către mine.

Vă deranjează acest rol sau vă face plăcere?

Nu. Nu, dacă nu-mi făcea plăcere n-o făceam, dar pentru că era copilaşul frumuşel, păpuşica, toată lumea o iubea şi sigur că o iubeam şi eu. Adică liber consimţi şi neobligată, neîmpinsă de la spate, din proprie iniţiativă.

Deci aţi avut o relaţie bună?

Absolut, absolut, dimpotrivă, exagerată, în sensul menajării uneia faţă de alta, că pe urmă, când am devenit adulte, şi au început probleme grele de familie, ca în orice familie, de multe ori ne ascundeam grijile, uneia sau alteia, ca să nu stricăm viaţa sau liniştea celeilalte. Ş cât puteam rezolvam fiecare fără să necăjim pe celălalt cu problemele personale.

Şi cât eraţi mici nu aveaţi certuri din astea, soră-soră, eu cu fratele mă cert tot timpul, dar probabil e altfel dacă ai frate mai mare.

Probabil. Nu, nu erau, pentru că deşi ea era mai încăpăţânată, puţin aşa mai ţâfnoasă, eu o lăsam aşa în pace, şi nu...eu eram mai împăciuitoristă, şi atuncea rar se întâmpla să fie discuţii, când era câte ceva îi spuneam, dar nu în sensul de ceartă sau supărare, că aşa eram obişnuite, să nu existe supărare între noi, şi să existe relaţie de fraţi-surori, că părinţii ştiau că e mai avantajos ca copiii să fie în bune relaţii decât să existe râcă, sau harţă.

Mama v-a crescut bine în sensul ăsta.

DA, ne-am insuflat cred că de la naştere.

Un pic despre tradiţiile astea religioase din copilărie  vreau să vă întreb, mergeaţi...părinţii mi-aţi spus că mergeaţi, mergeaţi dvs. în fiecare sâmbătă la sinagogă dar nu aşa de des?

Nu sâmbătă, vineri seara mergeam cu tata, deşi nu înţelegeam sau ne era un pic greu, aş fi stat şi eu acasă să mă joc, dar tata a spus că mergem, şi atunci nu exista...

Deci cu tatăl mergeaţi?

Cu tata.

Şi făcând şcoala primară evreiască, bănuiesc că aţi studiat acolo ebraică?

Ebraică, da.

Studiaţi şi cu tatăl, sau nu era obiceiul?

Cu tata nu, tata nu, el ştia rugăciunile, dar nu ştia ebraică.

Deci aia aţi învăţat-o doar la şcoală?

La şcoală, da. Din care nu mai ştiu azi nimic.

Aveaţi vreo sărbătoare religioasă favorită, dintre aceste de care am vorbit sau? Purim, ştiu eu, Hannuka?

Nu. Toate ne erau favorite pentru că era aerul de sărbătoare, şi sigur că la toate cele naţii copiii primesc cadouri. Şi atunci era atmosferă de sărbătoare, părinţii erau acasă, nu lucrau, mai venea un prieten, sau de Purim se trimiteau prăjiturele la familiile prietene, deci era...oricare sărbătoare era plăcută.

Vroiam să vă întreb, exista în familia dvs. poate că nu, ştiu că unele familii evreieşti se sărbătorea totuşi Crăciunul ortodox, se făcea brad, că copiii poate doreau. Se făcea la dvs. pat brad de Crăciun?

Nu, nu.

De exemplu ouă roşii primeaţi de la vecini, de Paşti?

DA, primeam, sigur.

Aşa...acuma, dvs. aţi avut, ca persoană, incidente din acestea anti-semite sau nu?

Nu, nu, chiar pot să spun că nici când eram copil sau după aceea, ca adult, la serviciu, eu n-am simţi anti-semitismul.

Şi despre mama sau tata ştiţi dacă au avut incidente din aceste neplăcute? Tata am înţeles cu munca forţată, dar aceea a fost...

Bine, toată lumea a fost in situaţia aceea, a fost situaţie de război, dar nu, nu au avut, n-au fost persecutaţi.

Asta vroiam să zic, şi legile anti-evreieşti v-au mai afectata în vreun alt fel, în afară de tata cu cabinetul? Adică vreau să spun că n-a mai avut voie să practice, asta a fost  o consecinţă.

DA, altceva n-a mai fost.

Nici restul familiei?

Nu.

De fapt mi-aţi spus de aceşti bunici din partea mamei, dânşii au fost ...

Au fost la Auschwitz.

Au fost deportaţi, şi bunica a rămas acolo. Şi dvs. în timpul holocaustului aţi fost în Bucureşti sau Braşov?

În Bucureşti. Până în 45, când s-a terminat războiul, noi am fost în Bucureşti.

Şi după ce aţi terminat liceul în Braşov, aţi mers la...

La facultatea de medicină din Bucureşti.

Cum a fost această perioadă? Facultatea la Bucureşti?

A fost grea, pentru că deşi am locuit la gazdă toţi ci 6 ani, 6 ani s-a făcut facultatea, şi am locuit la gazdă că părinţii au hotărât să nu mergem la cămin ci sa stăm la gazdă ca să avem condiţii de învăţat, v-am spus că mergem la facultate să învăţăm, dar nici nu era moda în perioada aceea, tot timpul plimbări, distracţii, disco, maşini, nu, nu era. Atunci se învăţa. Învăţam toată săptămâna, sâmbătă după-masă până la vreo 6, după aia ieşeam la o plimbare sau la un cinema, şi duminică învăţam cam până la ora trei. Şi după-masă liber.

Deci era studiu din greu?

Da, întotdeauna, pentru că la medicină era foarte-foarte mult de învăţat.

V-a plăcut medicina sau v-au îndrumat părinţii către medicină?

Nu, mi-a plăcut. 

Şi dvs. şi surorii dvs. Şi după ce aţi terminat dvs. mi-aţi spus că aţi lucrat la băile, nu, la minele Bălan, şi sora dvs. a rămas în Bucureşti.

Ea a rămas lângă Bucureşti, o...comună apropiată de Bucureşti.

Conflicte mi-aţi spus că nu aţi avut de nici un fel?

Niciodată.

În ciuda faptului că sunteţi evreică.

Nu, niciodată.

Şi nici în timpul comunismului?

Nu, m-am împăcat foarte bine cu... la minele Bălan erau...toţi colegii erau unguri, nu era nici un român, toţi colegi erau unguri, şi ne-am împăcat foarte bine, adică eram ca şi fraţii, n-a exista, nici nu se pomenea că exista vreo deosebire că avea altă naţie, şi eram toţi tineri, de aceeaşi generaţie, toţi ceilalţi cu un an-doi mai devreme, şi eram în bune relaţii de bună prietenie şi pot să spun chiar frăţie, că ne ajutam, că acolo fiind izolaţi, fiecare locuiam acolo, în comuna aceea, pentru că fiecare era din regiuni îndepărtate, şi atunci fiind acolo în condiţii grele, adică era frig foarte mare, nu se găseau alimente în perioada aia, muncă foarte grea, că intram în mină de câte ori trebuia, la accidente, la vaccinări, la diverse acţiuni de Cruce Roşie, şi atunci nu exista nici o deosebire, toată lumea făcea aceeaşi muncă, şi avea cam acelaşi stil de viaţă.

Bănuiesc că acolo aţi fost repartizată, nu a fost alegerea...aţi avut repartiţie?

Oarecum eu am ales; era pe ţară în funcţie de medie, şi atunci era regiunea Mureş autonomă maghiară, era cea mai apropiată de Braşov, şi atuncea, având medie destul de mare, mi-am putut să aleg un post în apropiere de Braşov, că celelalte era în nordul Moldovei, în Doborgea, Craiova, deci ăsta era cel mai apropiat de Braşov.

Spuneţi-mi vă rog un pic de soţul dvs., fostul soţ, cum v-aţi întâlnit? Unde? Când?

Ne-a făcut cunoştinţă o cunoştinţă de-a lor, dar în afară de asta el întâmplător a fost coleg de facultate cu cumnatul meu.

Înţeleg.

Deci dânsul a fost...

Inginer electronist.

A, soţul surorii vă referiţi?

Da, şi el. Au făcut aceeaşi facultate.

Şi în ce an v-aţi căsătorit?

În 66.

Şi aţi avut nuntă tot aşa, religioasă?

Nu.

N-aţi făcut la sinagogă, cu ketubă, cu?

Nu, n-am făcut pentru că el era...n-a fost crescut mult în mediul evreiesc, el era din Buzău şi avea toţi prietenii, nu toţi, dar mare parte din prieteni, creştini. El nu ţinea la prea mult la iudaism, aşa că am făcut numai masă la Aro şi atât.

Şi căsătoria civilă?

Da.

Deci dânsul nu respecta nici un fel de sărbătoare evreiască, nici Şabatul, sinagoga?

Nu, nu, le respecta în măsura în care eu îl îndemnam. Dar nu era religios pentru că vă spun, a crescut cu foarte mulţi prieteni creştini.

De curiozitate, ce fel de muzică a fost la nuntă?

Nu mai ţin minte, din 66.

Aţi avut muzică evreiască?

Nu, nu, nicidecum, nu, de fapt nici nu a fost muzică, că a fost o masă de prânz, numai în familie, nu a fost nuntă mare cu mulţi invitaţi. Eram numai în familie.

Aşa...o secundă, aici sunt nişte întrebări despre cei care au fost deportaţi...aţi avut prieteni sau rude, rude mi-aţi spus că aţi avut, care au plecat în Israel, în perioada comunismului?

Da.

Cine au fost? Dvs. ştiţi mai bine ca mine, eu nu am reţinut.

Fraţii părinţilor mei şi copiii lor. Toţi fraţii lui tata, sora lui mama, verişoare de-a lui mama şi copiii lor.

Ş aţi avut rude şi în SUA?

DA.

Şi în timpul comunismului, nu era greu să ţineţi legătura, telefon, scrisori?

Numai scrisori, dar corespondau părinţii, că tata cu fratele său.

Şi n-aţi avut probleme cu securitatea, ştiu că se mai monitorizau scrisorile astea care mergeau afară?

Nu, probabil, dar nu scriau nici un fel de lucruri care ar fi fost, ştiu eu, nepermise, scriau de sănătate, de problemele familiei..

Înţeleg. Vreau să vă întreb, familia dvs., tatăl, s-a gândit vreodată să facă alyiah, să plece şi el în Israel?

Da, da. În 62, după ce am terminat eu facultatea, ne-am înscris, şi am primit negativ, şi atuncea...după aceea ei s-au îmbolnăvit, şi tata, şi mama, după aceea şi soţul meu, şi atunci nu am mai făcut nici o tentativă de înscriere, pentru că şi soacră-mea a fost bolnava, şi părinţii mei, şi soţul, şi nu puteam să plec cu atâţia bolnavi.

Da. Despre unde aţi lucrat v-am întrebat...aţi fost membră de...aţi fost nevoită să intraţi în partidul comunist?

Da.

A, mi-aţi povestit că aţi fost şi UTC-istă?

Da. Păi întâi pionier, pe urmă UTM, UTC şi pe urmă membră de partid.

A fost opţiunea dvs.?

Nu, nu.

Directivă de sus?

Directivă, pentru că eu nu am vrut, pentru că ştiam că poate, poate mai încerc să emigrez, şi atunci ştiam că nu are rost să mă înscriu în partid, şi pe urmă au venit şi m-au solicitat, şi am căutat diferite motive să mă eschivez, am şi spus, că poate că vreau să plec la rude, şi că poate n-ar fi cazul, dar mi s-a spus că: până plecaţi dvs. la rude, înscrieţi-vă! 

Dar a fost un gen de ameninţare voalată?

Nu, nu.

Aşa.

Dar pe urmă acolo la Prejmer eu am devenit şefă de serviciu, cum s-ar zice, în domeniul stomatologie, şi atunci oarecum trebuia.

Da, la poziţii de conducere era...

Mă rog, mare post de conducere nu era, dar eu eram cea mai veche, şi pe urmă au venit cadrele celelalte, şi eu fiind cea mai veche, eu eram responsabilă cu activitatea stomatologică, şi deja dacă erai....trebuia să fi şi membru de partid.

La Prejmer când v-aţi mutat, în ce an aţi venit la Prejmer?

Din 66.

A fost opţiunea dvs. bănuiesc, că eraţi mai aproape de...

Da, prin transfer.

Prin transfer. Mai vroiam să vă întreb ceva: dvs. aţi lucrat ca medic. Ce fel de medic?

Stomatolog.

Aşa, că mi-aţi povestit de stomatologie. În perioada comunismului aţi fost nevoită să participaţi la...bănuiesc că da, la marşuri de..când erau, 23 august, ziua muncii?

Sigur că da, de fiecare dată. Sigur, când au fost  defilări de aceste sărbători mergeam.

Mai ţineţi minte ce lozinci erau, ce se...ştiu că erau o mare vervă la un moment dat...

Eu nu strigam niciodată nici un fel de lozinci, că de regulă strigau cei de la fabrică, muncitorii, cei  din dispensare nu, şi de fapt mai mult ca studentă am fost la defilări, când am fost deja medic, la Bălan nu se făceau defilări, era o localitate mică, de 1000 de localnici, şi restul era zonă verde, iar după aceea, când lucram la Prejmer, nu participam, numai la şedinţe, festive. Acolo făcute, în cadrul organizaţiei de partid. La defilare mergeau cei din Braşov.

Înţeleg. Care era atitudinea dvs. faţă de regim? Bănuiesc...bine, nu că aveaţi vreo atitudine deschisă,cum să zic, propriu-zisă, dar care era părerea dvs.?

Ei, mă supărau, mă supărau nişte nedreptăţi...

Cum ar fi? Exemple?

Naţionalizarea bunurilor sau însăşi a cabinetului lui tata care în fond nu a furat, asta mă supăra, naţionalizările, sau faptul că nu era libertate, să călătoreşti, să scrii, să scrii scrisori, în mod deschis, fără să atentezi la siguranţă statului, că nu eram eu nici un fel  de personalitate să...nici n-aveam pentru ce să lupt împotriva ţării mele, eu iubesc România, dar aceste legi care s-au...ştiu eu, legi care atingeau toată populaţia ţării, că femeile gravide trebuiau să muncească în schimb de noapte, sau că munceau în locuri grele de muncă, toxice, sau că ştiu eu, nu era voie să faci întrerupere de sarcină, şi femeile erau toate îngrozite, şi erau situaţii grele, şi legi, legi care nu erau...erau în dauna întregii populaţii, astea mă supărau.

Vreau să vă întreb, în perioada asta a comunismului, ascultaţi Europa Liberă, sau ce mai era, Vocea Americii?

Ascultam, dar sporadic, că n-aveam timp. Mai mult că n-aveam timp. Că m-ar fi interesat, evenimentele, mai ales că eram deja adult, în toată firea, mă interesau, dar nu puteam, pentru că familia mea toată era bolnavă, şi eu trebuia să mă ocup de ei, în afară de serviciu, deci eu nu aveam timp să mă ocup de altceva.

Mi-aţi spus c soţul dvs. nu era religios, că dvs. îl mai îndemnaţi să ţină aşa, treburi de tradiţie în casă; dvs. ce respectaţi, aşa, în căsătorie? Tot aşa, spuneaţi rugăciunea vineri seara, sau?

Nu, nu, că deja se diluaseră obiceiurile astea, mai ales că eram şi membră de partid, şi mi-era teamă ca nu cumva să se afle, şi în sinea mea, în sufletul meu ţineam la Dumnezeu, dar se diluaseră mult, şi pe urmă erau perioadele grele, eu vă spun, familia mea a fost bolnavă mult, 25-28 de ani, au fost bolnavi ai mei, mama, tata, soţul, şi atunci eu n-aveam timp de absolut nimic altceva decât de servici şi ide îngrijirea lor.

Da, înţeleg. Mai spuneţi-mi cum era viaţă asta de zi cu zi, sub comunişti, chiar şi eu mai ţin minte că erau probleme cu căldura, cu...sufereaţi de chestiile astea?

Sigur că sufeream, că în primul rând, la locul de muncă, in cabinet, nu aveam lumină, curent electric, foarte multe ore nu puteam lucra; când eram de gardă, trebuia noaptea...că făceam medicină generală, când eram de gardă, nu stomatologie.

Şi eraţi şi la stomatologie?

Ziua stomatologie, orele, programul obişnuit, iar când eram de gardă  de sărbători, duminicile, sau în timpul săptămânii, o dată pe săptămâna, şi eram chemată noaptea la o urgenţă, eu trebuia să mă duc 2-3 km în beznă, fără o lanternă, fără lumină, aşa ca încât abia vedeam pasul următor unde-l fac, şi lipsa de curent electric, şi şi la domiciliu lipsa de curent electric...nu puteam să stau să învăţ pentru un concurs, sau pentru mine, pentru profesia ea, să mai pot să citesc o carte, să studie ceva, că nu era curent. Iar în privinţa căldurii şi acolo erau probleme, că era o cotă de metri cubi de gaz metan pentru fiecare gospodărie, şi atunci trebuia limitat, trebuia să nu depăşeşti cota de gaz metan.

Cu mâncarea erau la fel probleme cu cartele?

Erau, sigur; nu, nu erau cartele.

Eu am prins cartele spre sfârşit, prin anii 80 parcă erau, îmi zicea bunica.

Raţie, raţie, sigur că da, sigur că era raţie, şi aia trebuia să te încadrezi, dar fiecare îşi făcea rost încă pe sub mână, de ici de colo.

La fel, părinţii dvs., când au murit, au fost în cimitirul evreiesc înmormântaţi?

Da.

Când au murit dânşii, scuze, numai ţin minte...

În 79, 87 şi soţul în 76.

Mai era rabin atunci în Braşov?

Nu, nu, a venit de la Bucureşti.

A venit chazzan sau rabin?

Nu, era...nu îi mai reţin numele, prin comunitatea am cerut sa fie solicitat un rabin din Bucureşti de la federaţie. Au fost din Bucureşti.

Şi kaddish mai ştiţi cine a spus la înmormântările părinţilor?

Nu ştiu.

Cineva din mynian probabil.

Probabil ,dar nu mai ţin minte, ca atuncea şi pentru mine a fost foarte greu, că eram şi eu necăjită, destul de necăjită...

Normal.

Plus ca erau situaţii grele, că s-a pierdut unul, era bolnav celălalt.

Vroiam să vă întreb, cu soţul dvs., cât aţi fost căsătorită, aţi locuit aici sau în altă parte?

Aici.

Şi aici erau şi mama, şi tata?

Părinţii, da. Am locuit...adică aveam gospodărie comună,

Înţeleg...mi-aţi spus că aveaţi o situaţie grea, nu prea aveaţi timp bănuiesc cu soţul dvs. de activităţi?

Ba da.

Vacanţe?

Da, cum să nu, aveam timp, în perioadele când el se simţea bine cu sănătatea, că de la...din primele luni de căsătorie deja el era suferind, cu tubul digestiv, cu o boală cu ala, că nu s-a ştiut că-i cancer, foarte târziu s-a diagnosticat că aşa a fost...mai...o...fenomene ascunse, şi s-a declanşat numai după 8 ani. 

Asimptomatic?

Au fost diverse alte tulburări care au mascat adevărata formă de cancer pe care a avut-o in perioadele când se simţea bine, ne întruneam cu prietenii, cu familia, mergeam în excursii cu ONT-uri sau întotdeauna duminică, cu prieteni, cu 3-4-5 familii, câte erau, mergeam in excursii, se sărbătorea fiecare aniversare de naştere, de căsătorie, şi la noi, şi la prieteni.

Părinţii dumnealui i-aţi cunoscut?

Sigur.

Deci vă înţelegeaţi bine, stăteau în Buzău bănuiesc....

Numai cu mama, tatăl lui nu mai trăia, murise de infarct cu ani în urmă, dar cu mama lui da, şi ne înţelegeam bine, ca era o persoană drăguţă, prietenoasă, era o femeie plăcută.

Vroiam să vă mai întreb nu pic, despre Israel. Ce-aţi simţit când aţi aflat că s-a format statul?

Atunci nu ştiam, pentru că n-am avut informaţii, în 48 eu aveam 11 ani. Şi atunci nu ştiam nimic, după aceea a urmat şcoala, facultatea, şi în perioada acea de comunism nu ştiam ce e aia viaţa de comunitate şi viaţă iudaică, şi în toţi anii de facultate, nici nu ştiam ce-i aia...nici nu ştiam câţi colegi evrei aveam în an, eram mulţi, şi nu ştiam; era facultate, şcoală, carte, examene, şcoală, nu ştiam nimic despre iudaism şi despre Israel nimic.

Deci în Bucureşti nu aţi avut contact cu comunitatea evreiască de acolo?

Deloc, deloc.

Asta era doar pentru că eraţi dvs. foarte ocupată cu învăţătura sau...

Şi asta, sigur; eram UTC-istă, atunci puteam să mă duc? Nici nu ştiam de viţa comunitară, atât ştiam, că e Yom Kippur şi să postesc.

Aţi ştiut când au fost războaiele în Israel, aţi avut de unde să aflaţi?

Păi acelea erau deja aici în Braşov, lucram, şi atunci desigur că aveam prieteni, 5-6 familii de prieteni evrei, aveam relaţii cu ei şi ştiam de evenimentele astea.

Aveaţi deja rude plecate, parcă da?

Da.

Aţi fost îngrijoraţi pentru ei, toată această perioadă? Au fost afectaţi?

Cum să nu; bine, au fost în măsura în care era teama de a nu pieri.

Dar nu au avut probleme?

Nu, nu.

Aţi fost vreodată în Israel?

Am fost, de trei ori.

Îmi spuneţi vă rog când?

În 74, în 82 şi în 93.

A fost greu să mergeţi înainte de revoluţie?

A fost greu, in primul rând pentru că n-am putut să plec cu soţul, am vrut să ne înscriem amândoi şi să mergem in vizită. 

La cine aţi vrut sa mergeţi în vizită?

La mătuşa mea, sora mamei care a fost deportată în Auschwitz. Ea era cea mai apropiată, şi ştiam că n-o să primim amândoi paşaportul, şi atunci m-am înscris eu, cu gândul că când vin acasă să meargă el, să se înscrie el. Ei, am plecat eu, am venit acasă, şi pe urmă s-a declanşat la el boala, respectiv cancerul, şi atunci n-a mai putut să plece, că am tot fost la operaţii, tratamente, şi atunci nici nu mai era cazul, sub nici o formă, să mai plece.

Şi atunci aţi mai fost singură?

De fiecare dată. Bine, pe urmă...deja în ...deci am fost în 74, apoi el în 76 a  murit, şi după aia în 82 normal că singură.

Aţi fost tot la aceeaşi mătuşă?

La ea, la prieteni, majoritatea prietenilor erau deja acolo, am fost la toţi, intr-o lună de zile, cât poţi. Mai mult nu era voie, nu se aproba mai mult.

Spuneţi-mi ce aţi văzut acolo, ce v-a impresionat foarte mult, ce aţi avut timp să vizitaţi, să vedeţi?

În primul rând mi-a plăcut viaţa de familie, că ei se puteau întruni, toţi care aveau familii, prieteni, vineri seara, sâmbătă se adunau, pe urmă mi-a plăcut...am fost o dată de Yom Kippur  şi ce a fost foarte impresionant a fost momentul de repaus când s-a comemorat, sau s–a aniversat ziua independenţei Israelului, când a sunat sirena, toată populaţia s-a oprit pentru una sau două minute. Asta a fost foarte impresionant.

Unde eraţi?

Asta am vrut să vă întreb, în ce localitate eraţi?

Eram în Holon,  eram în casa mătuşii, dar de la mătuşa o fereastră dădea spre o şcoală, şi de acolo am văzut, era recreaţie, şi toţi copiii mici, de la clasa întâi până la...câţi erau, s-au oprit şi n-a fost suflare; toată lumea a păstrat un moment de sfinţenie.

Chiar ne apropiem de sfârşit..

Şi am văzut muzeul holocaustului, muzeul naţional, manuscrisele de la Marea Moartă, marea Moartă...

Aţi fost sus la masada?

Şi. Foarte interesant, însă multe deja le-am uitat, pentru că sunt de atunci aproape 30 de ani, iar în 82 deja n-am mai vizitat locurile pe care le vizitasem înainte, atunci mai mult la întâlniri cu prietenii, cu familia.

Despre revoluţia din 89 vreau să vă întreb un pic, ce-aţi simţit, unde eraţi, în primul rând când a izbucnit revoluţia?

Păi eram aici acasă, dar mergeam la servici la Prejmer.

Dvs. făceaţi naveta Braşov-Prejemer?

Da, zilnic. Şi intr-o dimineaţă, joi, când m-am dus la Prejmer, dispensarul este lângă zidul cetăţii, un zid imens de nu ştiu câţi metri înălţime, şi acolo scria: jos Ceauşescu! Eu n-am ştiut absolut nimic de toată situaţia din ţară, că se pregăteşte ceva, pentru că eram în doliu după mama, şi atuncea nu eram atentă, şi eram singură, nu eram atentă la nici un fel  de evenimente din ţară şi externe; şi când...erau doi oameni de la primărie trimişi imediat să şteargă, îi vedeam ca răzuiesc, dar nu mi-am putut imagina ce s-a întâmplat. Şi pe urmă mi-a spus sora de cabinet că auzise, ea de mult  şi cu soţul ei urmăreau Europa Liberă, şi acolo ei de mult ştiau ce se va întâmpla. Eu am rămas stupefiată, că nu eram la curent cu evenimentele.

V-a luat prin surprindere...

Da, da, şi pe urmă mi-am dat seama că lumea ştia, era informată, eu fiind în doliu, nu puteam să...nu mă interesau evenimentele, pe mine mă interesa situaţia mea tristă.

V-au surprins atunci evenimentele care erau în Braşov, v-a fost frică? Au fost împuşcăturile acelea la Modarom, spre Tâmpa?

Da, soţul, adică George, atuncea, un an jumate după ce a murit mama mea, eu am rămas aici în toată casa asta cu 100 de metri pătraţi şi pe tot etajul ăsta singură. Şi a fost foarte greu, şi atunci am hotărât ca el să se mute aici, în anul acela, la începutul lui 89, că mi-era foarte greu singură, că...adică în sensul că dacă aici ai nevoie să ceri  ajutor de la cineva, se întâmplă să cazi, să-ţi rupi piciorul în casă sau ceva, nu aude nimeni, că e foarte izolat aici sus, şi atunci am hotărât să se mute dânsul aici, şi atunci când au fost împuşcăturile, era deja şi el aici, dar se auzeau cumplit de tare, aveam senzaţia că acoperişul casei se va duce. Erau foarte apropiate. Şi aici sub Tâmpa, şi aici la colţ, tot...şi aici era tanc, pe strada Michail Weiss, închidea, şi aici, lângă mine, e o căsuţă şi o străduţă: şi aici un alt tanc. Şi erau nişte împuşcături de credeam că pur şi simplu acoperişul nu va rămâne la locul lui, aşa puternic se auzeau.

Aţi fost chiar în centru....

Şi foarte dese, una după alta era răpăiala.

Vi s-a părut...cum consideraţi că s-a schimbat viaţă dvs. după 89? În bine, în rău?

În bine, în bine, pentru faptul că totuşi am scăpat de tensiunea aceea a lipsei de libertate: de cuvânt, de călătorie, şi totuşi era o eliberare spirituală; nemaivorbind de faptul că sigur, pe urmă s-a putut şi călători, şi alimentele, şi aprovizionare, însă faptul că nu trebuia mereu să te fereşti că cine este în spatele tău şi ce vorbeşti, asta a contat foarte mult. Sigur.

Vreau să vă întreb, dvs. când aţi reluat legătura cu comunitatea evreiască de aici din Braşov, am auzit de la Paul că mergeţi sâmbăta, câteodată? În fiecare sâmbătă, nu ştiu...

Da. Păi de vreo doi ani de când preşedintele Roth a insistat şi a cerut să vină şi femeile la slujba de sâmbătă, deşi...

Suntem colegi de echipă!

DA, deşi femeile nu participau înainte de vreme la slujba de sâmbătă pentru că mergeau bărbaţii, dar preşedintele Roth a cerut, a dorit şi a insistat ca să vină şi femeile şi atunci de 2 ani eu am lipsit de două ori sâmbăta. Şi a şi fost o dată o şedinţă, a fost şi de la Bucureşti cred şi dl Sorin, Iulian Sorin, ş au fost diverse discuţii, şi am luat şi eu cuvântul, că doresc în orice situaţie sau când e nevoie de ajutorul meu, voluntar, fără retribuţie bineînţeles, să iau parte la orice activitate la care îmi stă în putinţă să ajut, unde e nevoie.

Şi asta aţi spus că a început de acum doi ani?

NU, nu, mai demult.

După 89 nu aţi simţit libertatea să mergeţi? Aţi mers din nou?

Sigur că da.

Deci aţi început şi imediat după 89 să mergeţi?

Mergeam şi înainte de sărbători, sau când se putea, mergea.

Deci şi înainte în timpul comunismului mai mergeaţi la sinagogă?

Mergeam, sigur.

Dar era interzis mi se pare....

Ei, nu, nu chiar...nu era interzis.

Erau inclusiv spectacole de Purim, de Hannuka, în timpul comunismului, nu invitaţi, nu fast, dar avem casete!

Nu, nu, se putea merge fără...adică n-am avut absolut nici o neplăcere din partea autorităţilor, şi mergeam liniştită, in sensul că daca m-ar fi întrebat cineva, aş fi zis da, am fost pentru că este religia mea, şi se ştia ce activitate este acolo, e o sărbătoare, deci care a fost liberă, n-a fost interzisă, şi eu mergeam liniştită, mergeam liniştită, pentru că ştiam că e o sărbătoare şi nu are nici o legătură cu politica.

Da. Era o perioadă când ştiu că religia nu era bine văzută, ştiu de la mama că a venit preotul acasă la nuntă...

Mă rog, nu era bine văzuta, pentru că comunismul însuşi era legat de ateism, şi nega existenţa lui Dumnezeu, şi atunci normal că nu era bine văzută.

Dvs. sunteţi implicată astăzi în comunitate, în afară de mersul sâmbăta la sinagogă şi ...

Da, particip, adică particip la evenimentele care sunt, sau când sunt întâlniri cu diverse personalităţi, sau am fost în septembrie la un seminar la Oradea unde s-a discutat problemele persoanei de vârsta a treia, sau când am fost solicitată să ajut puţin, ştiu eu, la bibliotecă, care s-a înfiinţat de nu an, sau de când?

Doi ani.

Doi? Am ajutat cât am putut la bibliotecă, sau, ştiu eu, dacă ...

Cu dispensarul?

Nu, nu cu dispensarul n-am avut, că acolo este personal pentru dispensar. 

Primiţi fonduri cumva de la comunitate, sau ...?

Nu.

Nu e cazul. Şi nici de la..întrebarea cred că e valabilă pentru cei care au fost deportaţi de la guvernele austriece, germane?

Nu, nu, că n-am...eu direct n-am fost, n-am suferit holocaustul.

Exact.

Numai sunt moştenitoare, dar eu n-am fost implicată direct.

Vroiam să vă întreb, dânsul este soţul dvs. actual, sunteţi căsătoriţi?

Nu, nu, prin bună înţelegere convieţuim, dar fără căsătorie. Aşa ne-am înţeles noi că e mai bine pentru amândoi.

Dânsul nu este evreu?

NU, e român.

Dânsul cum se numeşte?

Trif.

George?

George Trif.

Spuneţi-mi un pic, care sunt activităţile dvs. astăzi, în prezent?

În comunitate?

Nu doar în comunitate, de comunitate ne-aţi spus despre ce e vorba, alte interese pe care le mai aveţi.

Păi în afară de gospodărie pe care o fac, marea majoritate singură, în rest timpul liber mi-l...mă duc în fiecare joi, aproape în fiecare joi la concertele simfonice, duminicile mergem la câte vreo excursie, mai mică, in apropiere, şi în cea mai mare parte a timpului liber citesc, cât pot de mult, pentru că vreau să recuperez şi-mi propusesem încă cu mulţi ani în urmă să recuperez ceea ce n-am putut citi înainte din lipsa timpului.

Citiţi specialitate sau literatură?

Nu specialitate, specialitate nu mai citesc pentru că nu mai e cazul,  beletristică, probleme mai mult de istorie, de probleme  generale, despre personalităţi, cât pot iudaism.

Deci citiţi şi despre iudaism?

Da, da, cât pot, pentru că...da, pentru că înainte nu puteam citi pentru că nici nu exista literatură, şi acuma existând, fiind şi biblioteca aceasta, am la dispoziţie tot ce-mi doresc.

Corect.

Doamna Adler, eu vă mulţumesc, vreau să vă spun că ne-am mişcat...

Deci vorbim despre poza nr 1, aşa, că o să ni le numerotăm noi după aia, lipim pe chestiile alea galbene, cei doi sunt?

Părinţii mamei, cu puţin timp înainte de deportare, deci prin 1943.

Aflaseră?

Aflaseră deja care e situaţia tragică a evreimii şi ce se pregăteşte, şi ştiau că a inceput războiul în 39 cu Polonia şi ştiau deja ce urmează.

Unde s-a făcut poza asta?

Odorhei.

În Odorhei?

Odorhei, da.

Şi ştiau că evreii din Odorhei vor fi deportaţi?

Ei, nu pot să ştiu, v-am spus că nu aveam legături, că deja se închisese frontul, se închisese între România regat şi Astro-Ungaria

A, deci nu aveaţi de unde să ştiţi?

Nu s-a mai putut face...telefon nu exista pe vremea aceea decât foarte foarte rar, şi corespondenţă iarăşi nu existau.

Ei au luat poza asta cumva să o aibă amintire?

Nu, ne-au trimis-o nouă la Bucureşti. Asta ne-au trimis-o la Bucureşti să o aibă părinţii mei.

Ia să zicem poza 2....

Aceasta?

Bunicii paterni. 

înţeleg.

Bunicul a murit în 57 la 86 de ani, şi bunica cam în 62 de ani, în 36.

Poza asta când a fost făcută?

Sau câţi ani aveau acolo?

Probabil prin 1935. cam prin 1935.

Înţeleg. Aici în Braşov a fost făcută poza?

Aici.

Era vreo ocazie deosebită sau şi-au dorit ei aşa o poză?

Nu ştiu, nu ştiu, că dacă n-am putut ţine legătura, bunicul era aici, noi la Bucureşti, eu de vârstă mică, nu puteam să ştiu dacă a exista corespondenţă intre părinţii mei şi bunici.

Da. Poza nr 3?

A, nu ştiu dacă are..asta-i mama.

Bineînţeles, cum să nu? Cam când?

Prin 1947, deci mama era născută in 14, până în 47, 33 de ani, cam aşa, 33.

Şi a fost, nu ţineţi minte, o ocazie specială, ceva?

DA, a făcut-o pentru o soră de-a ei, sora ei când venise acasă din deportare, să i-o trimită.

Acea soră Klari?

Da.

O fotografie din 1985, fotografia 4. Andreea?

Da, am îndosariat.

Doamna doctor. 7, 06, 85, de ziua mea.

Înainte de ziua dvs., parcă eraţi născută pe 8?

Cum ai reţinut aşa bine?

Mie îmi plac zodiile.

Un motiv pentru care a fost făcută?

Mi-au cerut-o nişte...eu fusesem în 84 în America, şi că atunci mi-au cerut-o nişte prieteni de-ai mei să le trimit acasă, să fac o fotografie color, gen portret, şi să le-o trimit.

Cum se numea prietenii la care aţi fost în America, erau evrei? Plecaţi  de aici cumva, sau?

O pereche, o pereche erau evrei, şi ceilalţi creştini, erau foşti colegi de facultate.

E spuneţi un nume de familie, ne ajută dacă punem în biografie?

Aronovici, Jean şi Olga.

Atâta e suficient.

Dar adresa nu le-o ştiu.

A, nu ne trebuie.

Că am fost doar în vizită la ei.

Deci asta e poza nr 5, poză făcută la...

La primărie, la cununia civilă.

Aţi tăiat pe cineva intenţionat de aici?

Da, pe avocatul Lupu.

Avocatul Lupu?

Da, ştii cine era?

Nu.

Tatăl pianistului Radu Lupu, de pianistul Radu Lupu ştii?

Da.

E, noi eram foarte buni prieteni cu familia Lupu, şi nu ştiu de ce am  tăiat eu figura lui de aici, nu ştiu ,nu mai ţin minte, am vrut să-i arăt ceva, nu ştiu, am tăiat-o.

Deci asta a fost nunta dvs? in ce dată?

6 iunie 1966, e aceeaşi.

6 iunie 66?

Şi aici sunteţi dvs. cu soţul?

Da.

Asta în poza 6., dvs. Cu soţul tot la nuntă.

Tot atunci.

Am vrut să vă întreb o întrebare, mi-a scăpat atunci in arborele genealogic, soţul dvs. a avut fraţi sau surori?

Nu.

Nu, deci a fost singurul copil.

Singurul, aceleaşi...

Poza nr 7, soţul doamnei Adler, cam in ce an?

Nu scrie pe spate?

1965, 1965.

Poză făcută din ce motiv?

La servici, că e în salopetă, că era inginer, nu ştiu de ce a purtat salopeta asta, la servici.

Dovadă...spuneţi-mi vă rog frumos încă o dată despre dovada asta? La ce i-a folosit, cine a eliberat-o?

Păi cercul teritorial Bucureşti, dovadă de participare în detaşamentul de muncă, deci tata a muncit 3 ani de zile în perioada războiului, a fost concentrat pentru munci de iarnă şi de vară.

Înţeleg. [neintelgibil] Le zichron laolam. Asta e în memoria martirilor decedaţi la...aici n-am înţeles...

În memoria martirilor victimelor terorii fasciste decedaţi la....nu ştiu data...20 sivan 5704, o să aflăm....1942 probabil.

Deci în memoria lui Isakovici Adela.

Da, a bunicii care a murit la Auschwitz, în camera de gazare.

Şi această donaţie a făcut-o tatăl dvs.?

Tata, tatăl meu.

Pentru cine era donaţia, ne spuneţi încă o dată? Ne-aţi zis un parc?

Adela Iszakovics. Donaţiile de genul ăsta se făceau pentru a se planta in Erez Israel, in Israel, un pom în pădurea martirilor din Transilvania, a fost o pădure în care s-au plantat pomi în memorie, in memoria martirilor.

In ce an a fost făcută? Dată. 

10.05.1948.

In mai?

Da.

Poza nr 8?

Dădaca Erji.

Dvs. la o lună, două?

Cam 2-3 luni.

Ce-mi puteţi spune despre dânsa, cât a stat cu dvs.?

Nu cred că mult, poate un an, un an.

N-aţi cunoscut-o, să...?

Nu, nu.

Inţeleg. 

N-am cunoscut-o.

Ce vă ziceau părinţii de dânsa?

Era foarte cinstită, iubea copiii, se ocupa cum trebuie de creşterea unui copil, era ataşată familiei.

Poza nr 9.

Aici erau părinţii.

Dvs. la aceeaşi vârstă de câteva luni?

Da, şi uite că avea aparat de fotografiat tata.

Unde-i asta, in Bucureşti?

În Bucureşti, in parcul Pache, la o sută de metri de casa in care locuiam.

Parcul Pache şi acuma se numeşte la fel?

Da, cred că da.

Poza 9...şi aici ...poza 10?

Părinţii la cununie.

Părinţii?

Da.

16 august 1936.

Da. 

La cununie...puteţi să-mi spuneţi ceva despre costumul mamei sau al tatălui, sau unde s-a făcut poza?

S-a făcut la Odohei, nude s-au căsătorit, unde locuia părinţii mamei mele.

înţeleg.

Apropo de asta, am o întrebare din arbore, scuză-mă. Părinţii mamei, fiind la Odorhei, şi părinţii tatălui, fiind la Braşov, cum au ajuns să se cunoască dinainte şi să stabilească că se vor întâlni copiii şi aşa, ştiţi?

Ei, asta nu ştiu, nu ştiu, dar totuşi familiile se cunoşteau.

Deci nu ştiţi cum s-au întâlnit, că mă gândesc că era distanţa foarte mare.

Nu ştiu, nu ştiu.

Uite, asta v-o arăt, dar n-are importanţă, pe sora mea, uite ce grăsuţă era!

Cum să nu!

I se spunea că e ca  un măr ionatan, că uite cum îi străluceau ochii şi faţa. Dar atunci aşa erau copiii, erau mai grăsuni, nu aşa subţirei ca acuma.

Asta a fost poza 11, sora dvs. în 1938.

Da, avea câteva luni, vreo şase opt luni.

Deci asta a fost 11.

A, şi uite aici imediat după naştere, după ce m-am născut, la câteva ore.

Poza 12. tot aşa, unde era asta?

Era în locuinţa părinţilor mei de la bucureşti, şi bunica de la Odorhei venise să o ajute atunci pe mama.

Deci e bunica de la Odorhei, tata, mama, şi dvs.?

Da.

Dar deja vezi că toată lumea erau trişti, că deja erau vremuri grele, începuseră vremuri grele deja, şi se vede pe figura lor că erau trişti.

Poza 12. Poza 13. Le ţinem noi minte.

Asta la un an.

Dvs. la un an, scrie pe spate 1938, iunie 8. Exact de ziua dvs?

Exact la un an. [neinteligibil]

Vreau să vă întreb o chestie, mi-aţi spus că tatăl dvs., îmi tot aduc aminte chestii care mi-au scăpat, a făcut şi un liceu comercial?

Da.

Unde l-a făcut?

La Budapesta. 

Şi tatăl dvs. fiind în Braşov născut, cum s-a gândit să-şi deschidă in Bucureşti cabinet?

Aşa a fost situaţia, i-a plăcut lui probabil Bucureştiul.

Deci nu ştiţi?

Or că a avut prieteni acolo, ori că i-a plăcut Bucureştiul.

Şi îmi spusese Paul că aveţi o rudă sau două care sunt foarte înaintate în vârstă?

Una, care mai trăieşte.

Despre cine era vorba?

Un frate de-al lui tata din Israel care are cred 97 98 de ani. Asta nu, că-i din Israel...

Sora mamei nu mai trăieşte?

Ba da, în Holon.

Uite, aceasta e, sora mamei, aceasta, era într-o excursie, e sora mamei....

Mi-i ziceţi în ordine, de la stânga la dreapta?

Soţul, deci cumnatul mamei, aici e mama mea, sora lui mama, soţul ei, aici e soţul unei verişoare de-a lui mama.

Da.

Şi aici copiii acestora.

Copiii surorii mamei dvs?

Da.

Ai mătuşii. Mai ţineţi minte cum îi chema pe copiii?

Sigur, el e Erwin, a, ea-i soţia lui este.

Deci e soţia lui.

Soţia lui Erwin...uite că –mi mai aduc aminte.

Când era în armată în Israel, verişoara aceasta.

Poza 15.

Când era în armată in Israel, avea nu ştiu cât, 18 ani.

Cum o cheamă?

Carmen.

Ea in ce oraş trăieşte?

Holon.

Şi armata acolo a făcut-o, în Holon?

Da. [sf. casetei]

Bucureşti, 1941, tata şi cu mine in faţa Cercului Militar. Cunoaşteţi Bucureştiul?

Cât de cât.

E pe calea Victoriei in centru-centru este cercul militar.

Da, ştiu, ştiu exact unde e.

Aşa, aceasta e cădirea Cercului Militar.

Era...

25 decembrie 1946.

Era ziua căsătoriei lor.

Deci chiar în ziua căsătoriei lor?

Da.

Poza 18. Klari, îmi spuneţi cine sunt?

Kalri, sora lui mama, Klari Stern, şi soţul ei, Dezideriu Stern.

Dezideriu Stern.

Sau Stern David, David.

Aici cine e?

Aici e acea doamna Lustig din Sfantu-Gheorghe, verişoara lui mama, părinţii ei şi fratele ei. Dec au pierit la Auschwitz.

Luăm nu mai puţin de 15 poza. Avem aici...doamna Adler şi cu sora în 1953, poza 19, unde era, in Bucureşti?

Nu, aici, în parc în Braşov.

În Braşov în parc?

Da.

Ocazie specială ceva?

Nu, plimbare.

E o ocazie specială.

Da, sigur. Aici sora mea, cu ocazia bacalaureatului, avea 16 ani, şi a dat bacalaureatul la 16 ani.

O luăm, bacalaureat, poza nr 20, bacalaureat la 16 ani?

Da, atunci a venit...

Poza nr 21, făcută în 1939, 7 a noua. Unde?

In Odorhei.

Şi e mama în stânga?

Mama, fratele lui tata, sora lui mama.

Care frate al lui tata era, care dintre dânşii?

Ludovic.

Era vreo ocazie specială când s-au adunat aici?

Nu, nu, el s-a dus, el locuia aici în Braşov, şi s-a dus în vizită la familie.

Inţeleg.

Deci vroiam să vă întrebăm cum a aflat mama că părinţii dânsei au fost duşi la Auschwitz?

S-au întrerupt legăturile poştale între vechiul regat şi Ungaria.

Da, asta ştiam.

Dar pe urmă cum au aflat, nu ştiu.

Deci nu ştiţi.

Nu ştiu, probabil prin ziare totuşi a străbătut ştirea.

Şi mama cum  a aflat că mama dânsei a fost gazată, de la bunicul când s-a întors?

Nu, mai curând.

Mai înainte?

Mai înainte cu vreun an, dar nici asta nu ştiu cum, că eram un copil de vreo 4 ani, 5 ani, nu ştiu.

Altceva ce vroiam să vă întreb, bunicul acesta matern, după ce s-a întors,  mai lucrat ceva?

A lucrat ca ceasornicar.

Tot in Odorhei?

Tot în Odorhei.

Dar n-a mai avut magazinul lui, sau a fost a lui?

NU, un atelier mic undeva.

Angajat, probabil?

Da.

Numai un pic...aşa, şi vreau să vă întreb de această soră a mamei, Klari, ştiţi povestea ei, aşa, cum a scăpat din Auschwitz, cum a avut norocul să scape?

Ea fiind tânără, era bună, aptă de muncă, şi atunci a fost dusă intr-o uzină de armament, unde germanii aveau nevoie de forţă de muncă, şi atunci a lucrat acolo, într-o fabrică de bombe.

Ştiţi ce lucra, muncă fizică?

Absolut, numai muncă fizică se lucra.

Ştiţi ce, sau nu?

La fabricarea bombelor.

Şi ea a scăpat când a fost eliberat Auschwitzul?

Da, când a fost eliberat, atunci.

Şi ce vreau să vă mai întreb, când s-a mutat in Israel, acolo ce a mai lucrat? Aici mi-aţi spus că a mai făcut ceva croitorie?

Nu, acolo, da, a lucrat şi acolo, a fost angajată la diverse ateliere mici de confecţii de haine, de piele, de ştiu eu, de costume de baie, lucruri din acestea mărunte.

Şi dânsa exact mai ţineţi minte în ce an a plecat în Israel?

62.

In 62.

Şi de căsătorit ea s-a căsătorit aici.

Da.

Şi când a venit din Auschwitz a venit la Braşov şi de la Braşov mi-aţi spus că s-a mutat parcă altundeva?

La Târgu-Mureş.

Acolo s-a căsătorit?

Da, acolo s-a căsătorit şi acolo a trăit până în 62.

Aşa...şi dânsa mi-aţi spus că are doi copii. Puteţi să-mi spuneţi un pic mai mult de familia lor? Aţi mai ţinut legătura cu ei?

Sigur, el, Erwin, a lucrat ca asistent radiolog in cadrul armatei, mai mult de 25 de ani, şi pe urmă după această vechime de 25 de ani i s-a cuvenit pensie, şi atunci a ieşit deja din armată şi după aceea a continuat să lucreze tot ca asistent radiolog la diverse cabinete. E căsătorit, are trei copiii mari.

Şi Carmen?

Carmen este...

Ce lucrează?

Învăţătoare, sau educatoare la o grădiniţă, are şi ea trei copiii.

Şi soţul Klarei, dânsul ce a făcut?

A fost ceasornicar.

Aşa...numai un pic. Bunicii materni mi-aţi spus că respectau câte ceva din kashrut.

Da.

Puteţi să-mi spuneţi ce, exact?

Adică se respecta cina tradiţională de vineri seara, sâmbătă nu se lucra, se mergea la templu. 

De sărbătorile mari sau şi de şabat?

Şi de şabat.

Şi bunica mergea de şabat?

Nu, femeile nu mergeau, numai bărbaţii mergeau.

Şi bunica aprindea lumânările şi spunea rugăciunea?

Sigur, sigur.

Şi bucătăria lor era kosher?

Cred că era, dar nu în mod exagerat, nu la modul...aşa, mediu.

Da. Mi-aţi spus de bunicul patern că mai venea în vizită în Braşov la dvs. A venit de multe ori? Sau venea, cum să spun, pe o bază permanentă, sau regulat?

Bunicul patern?

Matern, îmi cer scuze.

A, a fost foarte rar la Braşov, adică numai după ce a venit înapoi din Auschwitz a fost foarte puţin in Braşov.

Stătea mult, puţin?

Câte o săptămână.

Şi dânsul bănuiesc că a murit în Odorhei?

În Odorhei.

În cimitir evreiesc?

Nu ştiu dacă mai exista, eu cred că in cimitirul municipal.

Deci nu mai exista evreiesc?

Nu.

Deci bănuiesc că asta înseamnă că nu a fost cineva să spună kaddish sau ştiţi?

Ba da, atunci la înmormântare cred că fost, nu ţin minte, că a fost în 55 cred, dar nu ţin minte.

Deci nu ţineţi minte dacă s-a spus kaddish sau nu? Aţi fost la înmormântare?

Am fost, dar nu ţin minte, că a fost de mult.

Da. De aceste deportări din Germania v-am întrebat, o întrebare scurtă, cabinetul tatei care era în Bucureşti, era în aceeaşi casă in care locuiaţi?

Da.

Aşa, şi un pic de religie vroiam să vă mai întreb: mama mi-aţi spus că aprindea lumânări în fiecare seară?

Da.

Aprindea; şi de exemplu de Pesach se spunea Ma Nishtana, se ascundea afikomnen?

Da, sigur, sigur.

Cine ascundea?

Păi bunicul, că el era capul familiei, el spunea de obicei...

Şi cine găsea de obicei?

O, cred că sora mea, că era ea mai mică.

Şi se servea ceva special la masa de Pesach?

Masa tradiţională, masa tradiţională de Pesach.

Care era de fapt în afară de faptul că nu se mănâncă pâine?

Supă, supă de pasăre cu găluşti, după aceea un rasol de pasăre cu ceva preparate tot din făină de pască, şi după aceea ca desert un tort de pască.

Şi ne-aţi spus că în timpul războiului aţi stat cu o doamnă Pasan, o perioadă aţi fost la Focşani?

Da.

A cui a fost ideea să mergeţi la Focşani?

Cred că a ei.

A doamnei Pasan?

Cred că da, cred că ea s-a oferit.

Şi vreau să vă întreb, mi-aţi spus că a spus că dvs. sunteţi copiii ei pe tren şi aşa; ce risc era dacă se descoperea să zicem că nu eraţi?

Putea să fie arestată şi condamnată.

Se făcea închisoare pentru aşa ceva?

Da, eu cred că putea fi condamnată cel puţin la un an de închisoare.

Şi mi-ai mai spus la un moment dat că în Bucureşti era interzis să se vorbească altă limbă decât româneşte?

Da, in timpul războiului nu era voie.

Şi în caz contrar ce se întâmpla?

Nu ştiu, ar fi fost, ştiu eu, te-ar fi dus la poliţie şi ai fi primit un fel de admonestare, dar nu ceva mai grav.

La Focşani, mai ţineţi minte exact anul în care a fost? Sau nu mai ştiţi exact?

Păi cred că prin 43, in jur de...

Eraţi la şcoală deja?

Nu.

Deci înseamnă că prin 43.

Cam prin 43 cred.

Şi acolo cât aţi stat mi-aţi spus?

Pe vară, ştiu eu, două luni vara.

Şi ce faceaţi acolo, aţi stat în casa dânsei?

Da, dânsa avea acolo, adică era casa părintească, trăia mama ei, era gospodăria lor, locuia acolo şi o soră de-aia, şi era casa şi grădina mare.

Şi era liniştit acolo, nu erau probleme cu anti-semitismul?

Nu, era linişte.

Deci a fost ca  o vacanţă?

Da.

Aşa, vreau să vă întreb, şcoala evreiască din Braşov, unde preda şi rabinul Deutsch, avea vreun nume?

Nu cred, nu cred, şcoala evreiască.

Aşa...şi la dvs. în familie limba vorbită care a fost până la urmă? Româna?

Până la terminarea războiului a fost româna; după aceea, in 45 când ne-am mutat aici în Braşov a devenit maghiara.

Şi vorbeaţi maghiară în familie?

Am învăţat-o aici la Braşov, dar părinţii vorbeau, că erau ardeleni.

Da. Asta cred că am vorbit un pic prea scurt data trecută, despre familia surorii dvs. Soţul dânsei cu ce se ocupă?

Ceasornicar.

Surorii dvs.?

A, sora mea?

Da.

El e inginer electronist. Pensionar.

Acum da? Şi ea a fost...profesor?

Medic pediatru.

Scuze.

Nu-i nimica.

Lucrez la trei în paralel. Şi au un fiu, care este?

In Israel, din 91.

Din 91. Şi sora dvs. a ţinut la tradiţie după ce s-a căsătorit?

Bună ziua.

Plec şi eu mai târziu puţin.

Sora a respectat tradiţia, aşa, în familia dânsei, după ce s-a căsătorit?

Nu, nu. Nu, că au fost vremurile astea comuniste când nu puteai sub nici o formă să respecţi nimic, doar să meargă la templu la sărbătorile mari, da altfel nu se ţinea.

Aşa.. despre familia soţului vroiam să vă întreb un pic, fraţi mi-aţi spus că nu a avut?

Nu.

Părinţii aţi cunoscut-o doar pe mama?

Pe mama, tatăl murise poate cu vreo 9 ani înainte de infarct.

Şi dânsa ce impresie v-a făcut, ce relaţie aveaţi cu ea, era religioasă?

Nu era religioasă deloc, deloc, pentru că a trăit, mediul ei de prieteni erau români, şi atunci ea nu ţinea religia deloc. Trăia printre români şi era adaptată la viaţa printre prieteni români.

Şi ştiţi care a fost situaţia familiei soţului şi a dânsului in timpul războiului, dacă au avut de suferit de pe urma anti-semitismului? 

Nu ştiu, că eu l-am cunoscut în 66, şi aşa de puţin mi-a povestit!

La povestit mă gândeam, că...

Nu ştiu.

Şi soţul ca ce a lucrat mi-aţi spus?

Ca inginer electronist.

Dânsul a fost in partid sau n-a..

Nu, nu.

Păreri politice bănuiesc că nici nu avea?

Poftim?

Păreri politice avea?

Nu, nu, pe el îl interesa electronica, excursiile turismul, politica nu-l interesa deloc.

Cam in ce decadă au început greutăţile dvs. de familie?

Ce anume?

Greutăţile dvs. familiale cam in ce perioadă au început?

Cam in 57, când eram in anul trei de facultate, că atunci s-a naţionalizat tatei cabinetul.

Asta vroiam să vă întreb, după ce s-a naţionalizat, dânsul a mai putut lucra?

Nu.

Deci a fost practic...

Practic nimic!

..cum se zice...

s-a îmbolnăvit, i s-a luat cabinetul, tot în 57 i s-a luat aurul, a fost condamnat prin proces din cauza aurului, că a deţinut...

Ce-i cu aurul?

N-am vorbit despre asta.

Nu, ce-i cu el?

În perioada aceea, anii 55, 57, vistieria statului era goală, şi atuncea la cine se bănuia că ar avea aur, era chemat la poliţie, sub diverse motive, că ar deţine ilegal aur, ca să facă...să fie forţaţi să predea ceea ce are, că vistieria era goală-goala. Şi atunci toţi, dentişti, medici, avocaţi, bijutieri, de care bănuia că au., au fost chemaţi şi prin mijloace de tortură li se scotea afirmaţia dacă au sau n-au. Sigur că toţi aveau; ei, dacă aveau, eşti condamnat că se găsea o formulă că era o ilegalitate, era ilegal că ai fi avut monezi, sau că erau ascunse în pod şi nu in casă, acela era deja motiv că e ilegal. Deci la noi ce a avut tata era ascuns în pod, o parte de bijuterii de familie, mici, erau aici jos în casă, iar restul de vreo 120 de grame erau ascunse in pod.

Avea monezi sau doar bijuterii?

Avea şi câteva monezi.

Şi era ilegal să deţii bijuterii de aur, sau...?

Nu ştiu dacă era ilegal, că de exemplu ţiganii şi cei din Schei purtau salbele la vedere, dar era un pretext ca să le confişte.

Tatăl dvs. a fost torturat la poliţie?

Aproape, n-a fost chiar torturat, dar a fost luat...atunci a început: s-a naţionalizat cabinetul şi pe strada Postăvarului s-a înfiinţat o cooperativă tehnică, cu cabinetele acestea, şi a intrat acolo să lucreze.

După ce s-a naţionalizat al lui?

Da.

A predat tot, toată instalaţia a predat acolo, şi a început să lucreze acolo. Şi intr-o zi au venit de la poliţie să-l cheme pentru o...cică o informaţie. L-au dus la poliţie...

La poliţie sau la Securitate?

La poliţie. Şi că să predea aurul, şi tata i-a spus că n-are. „Ba ai, că ţi-a lăsat fratele tău cel mai mare care a plecat cu câteva luni înainte, că ţi-a lăsat el aur”

Dar dânşii de unde ştiau aşa bine?

Nu ştia.

De cine, dacă are sau n-are, îi luau la ochi?

Nu ştiau, dar presupuneau că un dentist care lucrează cu aur trebuie să aibă.

Da, atunci erau şi plombe cu aur.

Da, şi lucrări de aur, plus că dacă erai dintr-o familie veche, că era şi bunicul, aici a avut şi el aur cu care lucra în mod legal, se bănuia că are.

Deci nu erau informatori sau ceva de genul ăsta?

Nu, nu cred; bine, poate la alţii, poate la alţii au fost informatori care au mers şi au spus, uite că cutare are bijuterii, dar era nevoie imperioasă că era ţara sărăcită, după război, era sărăcită, era la pământ după război. Şi mă rog, intr-o zi n-a venit acasă la prânz, şi eu eram întâmplător acasă că am fost şi eu bolnavă înainte şi am venit acasă, şi i-am zis lui mama să-l căutăm, unde poate fi? Şi la poliţie ne-a spus că este pentru informaţii a fost invitat acolo. In sfârşit, a doua zi dimineaţa a venit acasă cu doi poliţişti, şi acolo sigur că la poliţie urlau toţi, unii erau bătuţi, sau erau ţinuţi în apă rece până la brâu, zile întregi, şi câte o săptămână, sau se făceau duşuri fierbinţi şi duşuri reci, dar insuportabile, dar până la urmă mărturisea. Şi atunci au început şi pe tata să-l ameninţe că dacă nu spui adevărul, te luăm cu duşurile reci, şi se mai puneau şi nişte înregistrări cu urletele altora, torturaţi....

Aşa rău era?

Da, asta trebuie să ştie părinţii tăi. Aşa, şi atunci a venit a doua zi dimineaţă cu doi poliţişti, s-a dus tata în pod şi a adus aurul, s-au aşezat in camera cealaltă, aceia au făcut un proces verbal cu tot ce e luat, şi după aia s-a intentat procesul.

Dar nu era suficient că i-a luat aurul?

Nu, şi proces, şi la proces  a fost condamnat la un an şi patru luni de închisoare, s-a şi confiscat din casă un covor, vreo două covoare preţioase, aparat de radio...

Asta de ce?

Ca pedeapsă. Ca pedeapsă.

Şi a făcut tata închisoare?

Pe urmă s-a îmbolnăvit, a făcut săracul un sindrom depresiv, şi n-a putut lucra, şi-a dat seama, cabinetul i la-u luat, aurul i l-au luat, la închisoare a fost condamnat, mama n-avea servici, sora mea şi cu mine eram amândouă la facultate, din ce să ne întreţină, din ce să se întreţină ei, a ajuns la spital la boli nervoase, a stat acolo internat, şi când a ieşit de acolo a stat în închisoare.

A făcut u an şi patru luni?

A venit o graţiere, după vreo patru luni de zile a venit o graţiere şi atunci a venit acasă.

Deci a stat vreo patru luni?

Da.

Şi în ce an a făcut el închisoare, mai ţineţi minte?

Cam în 57, nu, în 60, 60.

60. Şi acolo, mi-aţi spus că a lucrat la cooperativă, cât a apucat să lucreze? Puţin?

Puţin, că nu putea lucra, deja nu ştiu dacă un an a lucrat, că era deja foarte distrus psihic.

Vreau să vă intre, în perioada aceasta a comunismului, a fost o decadă în care a fost mai strict, şi eu ţin minte parcă, îmi spuneau părinţii dar nu ţin minte exact?

Păi au fost nu numai o decadă, a fost o perioadă foarte lungă...

Cu cenzura...care a fost?

Perioada?

Da.

Eu cred între 70 şi 80, şi şi după aceea.

Deci atuncea s-a...şi vreau să vă mai întreb, mi-aţi spus, mai ţin şi eu minte de dinainte de 89, cu piaţa neagră, totul era pe cartelă; dvs cum vă descurcaţi personal?

Păi tot aş, ştiu eu, ori comandam la cineva un crescător de porci comandam un porc pentru toamnă, ştiu eu, un porc de 100 kg, şi-l puneam la congelator sau îl...şi tot aşa prin cunoştinţe.

Deci prin cunoştinţe.

Prin cunoştinţe, ca toată lumea.

In timpul comunismului, acum nu cred că are rost întrebarea, că erau şa multe probleme, părinţii au mai avut timp să meargă la sinagogă de sărbătorile mari?

Da, mai mergeau.

Şi dvs. Fiind...

Mai mergeam şi eu.

Nu vă era teamă că se află prin partid că mergeţi la sinagogă?

Ba da, îmi puneam problema că se află, dar până la urmă mă gândeam că nu pot să mă condamne cu nimic, pentru că de fapt religia era liberă, şi nu...acolo erau securişti destui la slujbă, şi ştiau că nu făceam nici un fel de politică împotriva partidului.

Erau securişti la sinagogă?

Era...cine ştie câţi.

Erau cum, infiltraţi printre evrei, sau veneau aşa?

Sigur asta nu pot să ştiu dacă erau, dar se ştia că erau.

Totuşi, veneau pur şi simplu in sinagogă? Era deschisă tot timpul?

Sigur, ca şi o biserică.

Asta vroiam să spun. Şi veneau şi...

Sigur, ca trebuiau să dea informaţii.

Asta de unde ştiţi, aşa se vorbea, sau ştiţi concret?

Ei, se vorbea, că nu puteam să ştiu, dar erau unele persoane care nu le cunoşteam, nu le-am văzut niciodată, ştiam că nu fac parte din comunitate, şi atunci se ştia că asta e securistul.

Vroiam să vă întreb, după ce au murit părinţii şi după aceea soţul dvs., de ce nu v-aţi mutat în Israel, sau nu v-aţi gândit? N-aţi vrut?

Ei, eram deja un pic cam in vârstă ca să plec, pentru că ca să...acolo stomatologia era deja destul de avansată, mai ca la noi, şi când deja mama a murit, eu aveam 50  de ani, şi în Bucureşti era sora mea, cumnatul, n-am putut să-i las, şi ca să pleci la 50  de ani să începi să studiezi iar vreo 2-3 ani să recuperezi şi să te pui la punct cu stomatologia,  cu medicina de acolo, şi pe urma să deschizi cabinet, era deja prea târziu.

Nu, dar mă gândeam eventual nu să...să staţi cu mătuşa?

Nu, nu puteam să mă bazez pe aşa ceva, nici nu m-aş fi gândit, că fiecare avea familia şi copii şi nepoţi, şi nu erau aşa bogătaşi. Şi ca să-ţi faci acolo cabinet stomatologic când deja erau foarte mulţi stomatologi, şi ca să-ţi faci cabinet, acolo trebuie nişte bani, sunt nişte sume mari.

Imi imaginez.

Sunt sute de milioane.

Zeci de mii de dolari.

Sigur.

Vroiam să vă întreb, când aţi auzit prima oară împuşcăturile, şi aţi văzut tancurile, ştiaţi deja că e vorba de revoluţie? Sau v-aţi imaginat altceva?

Nu ştiam, pentru că eu atunci eram încă in doliu după mama mea, şi eram...nu ascultam în perioada aia nici radio, nu ştiam ce se întâmplă.

Şi la ce v-aţi gândit când aţi auzi prima oară bum, poc, împuşcături?

Păi atât am auzit, că lumea a început să iasă pe străzi şi că urlau jos Ceauşescu, Jos Ceauşescu, şi atunci mi-am dat seama că ceva mişcare, că s-a ivit o mişcare de masă.

Da, tematic, dacă era jos Ceauşescu. Ce vroiam să vă intreb, mi-aţi spus că în ultimii ani, când s-au mai liniştit lucrurile, mai mergeaţi în excursii, duminica. Unde mergeţi de obicei? Pe aici?

Ei, înainte mergeam şi pe Ceahlău, şi pe Piatra Mare, pe munte.

Când eraţi cu soţul bănuiesc?

Da.

Şi acum?

Acum duminicile de obicei la Dâmbul Morii, sau vara pe la Vâlcele, Tuşnad, in împrejurimi, Predeal, Cioplea.

Şi mergeţi bănuiesc cu dl Trif?

Da.

Vreau să vă întreb de dânsul, m-au întrebat, cum l-aţi cunoscut?

Păi eram in 88, la sfârşitul lui 88, eu eram atunci singură, că mama mea murise cu un an în urmă, chiar cu un an, şi mi s-a defectat telefonul, şi am tot dat telefon să vină cineva să repare, şi a venit el. Lucra acolo, şi a venit şi a aranjat, nu şti care era defecţiunea, un fir rupt, sau aşa ceva, şi apoi iar a venit să vadă dacă a reparat bine, şi pe urmă dacă ii dau voie să mă mai viziteze, şi a început să vină în vizită. Şi mi-a cerut dacă accept să fim prieteni. Şi eu n-am acceptat, că i-am spus că nu se poate, e o diferenţă mare de vârstă între noi, 16 ani...

Mă rog, arată puţin mai tânăr.

Sunt 16 ani şi eu nu puteam să accept aşa ceva, pentru că era un bărbat tânăr, totuşi, am spus că nu se poate, e anormal; şi dânsul totuşi venea, aşa, in vizită, şi o floare, şi ştiind că mie mi-a fost...am fost aşa într-o situaţie dificilă, că eram singură în toată locuinţa pe tot etajul, şi destul de mare, sunt 100 de metri pătraţi, şi eram atât de singură, încât dacă aş fi avut nevoie de exemplu de ajutor în caz că mi se întâmplă ceva, cad, şi îmi rup piciorul, sau se iveşte noaptea o situaţie, n-aude nimeni, nu puteam poate nici la telefon să sun undeva, să cer un ajutor, şi atunci după un timp, când am văzut că e un om cinstit, şi un om cu caracter, un om aşa cum trebuie să fie un om serios, atunci i-am propus dacă vrea să se mute aici.

Ăsta in ce an a fost?

In 89, în 89, că am văzut că nu mai pot să stau aici singură, şi atunci m-am hotărât, i-am propus dacă vrea să se mute, dar numai aşa, cu titlul de a-i închiria o cameră, de fapt fără chirie, numai ca să existe cineva aici în locuinţă. Şi s-a mutat aici, şi pe urmă am început totuşi să ne facem gospodăria împreună.

Înţeleg. Dânsul ca ce a lucrat? Inginer?

Nu, depanator, depanator la telefoane.

Dna Adler, vreau să va spun că asta a fost.
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